
Razprava o problemih 
sezonskih delavcev
Odbor za gradbeništvo pri občinskem sindikalnem svetu 

naše občine je skupaj z zavodom za socialno delo izvedel 
anketo in izdelal analizo o življenjskih in delovnih pogojih 
sezonskih delavcev v dvanajstih delovnih organizacijah, ki 
Imajo svoje obrate v naSi občini. Na podlagi tega gradiva 
Je občinski sindikalni svet v juniju sklical širše posvetova
nje o problemih, ki jih je nakazala analiza, in sprejel vrsto 
zaključkov in predlogov.

Delavci na gradbiščih delajo 
in živijo v posebnem okolju in 
Pogojih, različnih od življenja 
drugih ljudi, ki se po konča
nem delu vračajo na svoj dom, 
v katerem se prijetno počutijo. 
Odtrgani so od svojih navad, 
načina življenja in svojih dru
žin, (kar prav gotovo slabo vpli
va nanje in se težko vključijo 
v delovni kolektiv. Se posebej 
to velja za poročene, ki živijo 
razdvojeno življenje tudi po 10 
in več let in se samo poredko 
vračajo k družinam, čeprav že
le, da bi bili z njimi stalno 
skupaj. Vse njihovo življenje 
je usmerjeno v to, da bi čim- 
več zaslužili in lahko čimveč 
Poslali družini. Zaradi nizkega

med delavci, ne pa na sedežih 
delovnih organizacij.

Predvsem moramo ustvariti 
normalne življenjske pogoje 
delavcem, skrbeti za prijetno 
ozračje, kjer se bodo delavci 
lahko odpočili in imeli možnost 
kulturnega razvedrila, ki pa 
naj seveda izhaja predvsem iz 
njihovih potreb in zahtev. Ve
čina sezonskih delavcev (po 
stanju 31. avgusta 2478 od 3459), 
živi v lesenih baralcah, ki so 
večinoma v slabem stanju. 
Mnoge so bile sprva grajene 
samo za eno leto, a so jih upo
rabljali še celo vrsto let; se
daj deloma že razpadajo in ne 
ščitijo stanovalcev niti pred 
vremenskimi neprilikami.
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°sebnega dohodka, ki se je la- 
W povprečno gibal od 18.000 
do 30.000 dinarjev, morajo ži- 
v&ti silno skromno in so zato 
Predčasno izčrpani.

Lažje se prilagodijo novemu 
okolju mlajši, še samski delav- 
ci- Ti se ponavadi skušajo čim- 
Prei izenačiti z ljudmi, ki tu 
staino prebivajo, se za stalno 
Naseliti in si ustvariti družino. 
Vendar pa na to upravičeno 
*f“*lajo skeptično, ker vedo, da 
"°<io to s svojim zaslužkom in 
sredstvi, ki jih ima na razpo- 

delovna organizacija, tež- 
dosegli. Prav zato je močna 

“L Ihova želja po pridobitvi 
kvalifikacije in dodatne izo
brazbo.

Kadrovsko-socialne službe, 
* so razmeroma še slabo orga- 
jzirane in v večini primerov 
lrnajo pripravljenih progra- 

dela, bi tem vprašanjem 
in°ra*? Posvetiti več pozornosti 
w.Paj bi se njihovo delo raz- 

lalo predvsem na gradbiščih

Toda tudi okolica barak ali 
celo novih zidanih provizorijev 
in njihova notranjost ni nič kaj 
prijetna. Skoraj povsod je ču
titi nesnago, neprijaznost, 
mrzle sobe, ki ne delajo vtisa 
človeku primernega bivališča, 
ampak prej ozračje taboriščne
ga življenja. Vrsto teh pomanj
kljivosti bi lahko odpravili s 
pomočjo delavcev samih. Ne
utemeljen je izgovor delovnih 
organizacij, da za to nimajo 
potrebnih sredstev. Pleskanje, 
čiščenje in organizacija hišne
ga reda — vse to bi se lahko 
opravilo z minimalnimi stro
ški. Nevzdržno pa je tudi opra
vičilo, da so takih pogojev kri
vi samo delavci in njihovo po
manjkanje čuta za snago in 
red. Ob tem se spomnimo sa
mo na to, da se človek v oko
lju, ki je čisto in urejeno, hitro 
prilagodi in skuša biti tudi sam 
tak. Seveda pa ne moremo pri
čakovati, da bo človek v neure- 

(Nadaljevanje na 12. str.)
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0 gradbenih delih, za katere 
ni potrebno dovoljenje

Na 19. seji obeh zbo
rov tukajšnje skupščine 
je bil predložen v obrav
navo odlok o gradbenih 
delih, za katere ni po
trebno gradbeno dovolje
nje. Potrebo po takem 
odloku je narekovalo 
dejstvo, da je za prido
bitev gradbenega dovo
ljenja potrebna dokaj 
komplicirana dokumen
tacija in da je postopek 
za izdajo gradbenega 
dovoljenja zelo dolgotra
jen. Tak postopek pa ni 
primeren takrat, kadar 
gre za adaptacije, razna 
popravila in vzdrževalna 
dela, manjše gradnje 
ipd., za kar vse je bilo 
doslej treba zaprositi za 
izdajo gradbenega dovo
ljenja po redni poti.

Po novem odloku pa 
dovoljenje za graditev ni 
potrebno za enostavne 
rekonstrukcije, adaptaci
je bi za druga gradbena 
dela, ki jih v nadaljeva
nju naštevamo, ker ta ne 
vplivajo na urbanistično 
in prometno ureditev in 
če ne ogrožajo higienskih 
razmer in varnosti ob
jektov pred požarom.

Med enostavne rekon
strukcije, adaptacije in 
druga gradbena dela, za 
katera ni potrebno do
voljenje, štejemo:

1. prekritje strehe, za
menjava dotrajanih les
nih elementov v stano
vanjskih in drugih ob
jektih (okna, vrata, pod 
in drugo) in druga vzdr
ževalna dela;

2. nadzidava obstoje
čega objekta za največ 
1 meter, zamenjava in 
manjše spremembe streš
ne konstrukcije, izdela
va stanovanjskih in po
možnih prostorov v pod
strešju, zamenjava stro
pov in notranja preure
ditev prostorov;

3. gradnja garaž za 
avtomobile posamezni
kov izven gradbenega

okoliša, razen večjih 
skupnih garažnih objek
tov;

4. gradnja drvarnic, 
lop, hlevov za perutnino 
in manjše domače živali 
ter čebeljnakov izven 
gradbenega okoliša, 
gradnja greznic in manj
ših vodnjakov;

5. gradnja drugih ne- 
stanovanjskih provizori
jev;

6. ureditev in naprava 
hišnih kanalizacij in vo
dovoda s priključkom na 
javno kanalizacijsko — 
vodovodno omrežje;

7. postavitev reklam
nih tabel po predhodnem 
soglasju upravnega or
gana, pristojnega za ce
ste ali ulice, ob katerih se 
namerava postaviti re
klamna tabla ali napis;

8. gradnja ograj in 
manjših opornih in pod
pornih zidov, ki niso ob 
javnih cestah;

9. gradnja krajevnih 
poti.

Za izvajanje naštetih 
gradbenih del potrebuje 
izvajalec samo soglasje, 
ne pa gradbeno dovolje
nje. Prav tako za ta dela 
ni potreben tehnični pre
gled in prevzem objekta.

Za pridobitev gradbe
nega soglasja mora inve
stitor predložiti zemlji- 
ško-knjižni izpis, tehnič
no poročilo in enostavni 
načrt objekta. Ta doku
mentacija pa ni potreb
na za izvajanje del, na
vedenih pod točko 1., 4. 
in 8.

Sprejeti odlok bo v do
bršni meri skrajšal za
mudni postopek za pri
dobitev doslej potrebne
ga gradbenega dovolje
nja, omogočil bo hitrej
še in cenejše adaptacije 
in gradnjo stanovanj v 
obstoječih objektih, ki 
niso namenjeni za sta
novanja, pa se dajo pre
urediti v ta namen.

> Prijateljski obisk iz Parme
Glej 2. stran
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Prijateljski obisk iz Parme Nekatere ugotovitve v zvezi z delitvijo
Delegacija mesta Parma, ki jo je vodil župan Enzzo Baldossi, 
je bila od 8. do 12. julija gost mesta Ljubljana; 11. julija 
so se mudili gostje ves dan v naši občini, kjer so v spremstvu 
predstavnikov naše občine položili venec pred spomenkom 
na Urhu. (Slika na 1. strani!)

dohodka

Gostje iz Parme so pokazali izredno zanimanje za industrij
ske objekte v naši občini — na sliki: Parmska delegacija si 
ogleduje proizvodni postopek v Saturnusu, obrat Zalog.

V stiku z najmlajšimi izgubi protokol svojo uradno moč! Zu
pana Baldossija ni med malčki v domu Anglcce Ocepkove je
zikovna razlika prav nič ovirala v prisrčnem stiku — govorica 
otrok je povsem razumljiva!

S sklepom občinske skupšči
ne Ljubljana Moste-Polje na 
4. seji dne 3. oktobra 1963 je 
bila ustanovljena komisija z 
nalogo, da spremlja gibanje de
litve čistega dohodka na oseb
ne dohodke in sklade ter po 
potrebi opozarja na morebitna 
občutna odstopanja.

Glede na to nalogo je komi
sija na vrsti sej pregledala za
ključne račune in predpisane 
enotne kazalce, poslovna poro
čila gospodarskih organizacij, 
predpisane obrazce, na katerih 
gospodarske organizacije poro
čajo vsak mesec o izplačanih 
osebnih dohodkih, razen tega 
pa je tudi v neposrednem stiku 
z vrsto gospodarskih organiza
cij in zavodov ugotavljala sta
nje te delitve v letu 1963 in v 
prvih mesecih letošnjega leta.

Komsiija je obiskala Totro, 
obrata Agrokombinata: Močna 
krmila in Mleko Zadobrova, 
Elektroobnovo, Železniško 
gradbeno podjetje, osnovne 
šole Kette-Mum, Sostro, Polje 
in Bolnico za duševne in živč
ne bolezni Ljubljana-Polje.

Na osnovi dejstev je komisi
ja ugotovila poslovni uspeh, 
pogoje gospodarjenja, delitev 
dohodka, doseženo produktiv
nost, ekonomičnost poslovanja 
in iz tega izvirajočo rentabil
nost gospodarske organizacije. 
Najbolj ustrezne podatke pa je 
komisija dobila v neposrednem 
stiku s predstavniki delovnih 
organizacij, saj vsa pisana po
ročila, indeksi in gole številke 
nikoli ne morejo prikazati res
ničnega stanja in dogajanja po 
delovnih organizacijah v vseh 
nadrobnostih.

Za uvod najprej nekaj na
čelnih ugotovitev, ki veljajo 
domala brez izjeme za vse go
spodarske organizacije.

Vse gospodarske organizacije 
imajo izdelane pravilnike o de
litvi čistega dohodka in oseb
nih dohodkov, vendar so ti pra
vilniki ponekod že zastareli in 
jih sproti dopolnjujejo z dodat
nimi poročili. Tak postopek 
vsekakor narekuje čiščenje 
tekstov obeh pravilnikov, saj 
jih je predvsem treba vskladi- 
ti s statutom. Komisija v glav-

Občinska skupščina o investicijah
PRORAČUNSKI DOHODKI IN IZDATKI IN PROBLEMI V 
ZVEZI Z VLAGANJEM SREDSTEV V INVESTICIJE NA 
PODROČJU GOSPODARSTVA, KOMUNALE IN DRUŽBE 
NIH SLUŽB

Skladno s sklepi In priporo
čili na področju investicijske 
potrošnje, ki jih je sprejel 
zvezni izvršni svet z namenom, 
da bi dosegli večjo stabilnost in 
hitrejšo rast življenjskega stan
darda in s tem tudi skladnejši 
razvoj osebne potrošnje, je tudi 
naša občinska skupščina raz
pravljala o problemih investi
cij in o proračunu. Skupščina 
je v ta namen sprejela nasled
nje sklepe:

1. v proračunski potrošnji je 
potrebno zagotoviti skrajno 
štednjo na vseh področjih in 
ob rebalansu proračuna upošte
vati priporočilo, da se ves vi
šek proračunskih dohodkov ob
vezno odvede v sklad za šol
stvo za izboljšanje materialne
ga stanja šol in povečanje 
osebnih dohodkov prosvetnih 
delavcev;

2. s priporočilom organom 
upravljanja delovnih organiza
cij je treba zagotoviti, da se 
preneha z investicijskimi deli 
na objektih, kjer ni tehnične 
dokumentacije in kjer za celot
no investicijo ni zagotovljenih 
lastnih ali kreditnih sredstev;

3. svetom tukajšnje skupšči
ne s področja gospodarstva, ko
munale in družbenih služb se

naroča, da ponovno analizirajo 
stanje na področju investicij
skih gradenj ter skupno s pred
stavniki organov upravljanja 
delovnih organizacij poskušajo 
doseči omejitev trošenja inve
sticijskih sredstev tam, kjer to 
ni nujno potrebno;

4. ponovno je treba izvršiti 
analizo gospodarskih in nego
spodarskih investicij in ugoto
viti kar najbolj realno stanje 
na tem področju;

5. upoštevati je treba pripo
ročilo, ki je bilo sprejeto že ob 
sprejemanju družbenega načr
ta in proračuna za leto 1964, 
ki pravi, da je treba v okviru 
občine preiti na združevanje 
sredstev, in to predvsem v tem 
smislu, da se delovne organiza
cije bolj angažirajo pri ureja
nju družbenega standarda, 
predvsem na področju delovnih 
pogojev, kot so stanovanjsko 
področje, otroško varstvo, 
obrati družbene prehrane itn.

Čeprav s temi sklepi ne bo
do dokončno urejena vsa pe
reča vprašanja, z njimi ven
darle rešujemo nekatere nujne 
potrebe, ki so nastale na pod
ročju osebne potrošnje (nizki 
osebni dohodki prosvetnih de

lavcev in njihov težak mate
rialni položaj), in hitrejše raz
vijamo družbene službe v ce
loti.

Sprejeti ukrepi prav tako za
gotavljajo spremembo udelež
be negospodarskih investicij v 
strukturi skupnih investicij ter 
povečano investicijsko discipli
no, ki sicer povzroča velike te
žave.

Ugotovitve na tem področju 
kažejo, da investicijska grad
nja poteka v predolgih rokih, 
da se stroški gradenj stalno po
večujejo in da v določenem ro
ku niso doseženi ustrezni eko
nomski uspehi. Vzroke temu je 
treba iskati v ugotovitvah, da 
marsikje pričenjajo z deli brez 
razvojnega programa ter teh
nične in ekonomske dokumen
tacije, da z investicijskimi de
li začno, ne da bi bila v celo
ti zagotovljena lastna ali kre
ditna sredstva, da so v investi
cijah vse preveč sredstev an
gažirale zgradbe in da z izva
jalci del niso sklenjene fiksne 
pogodbe in določeni roki gra
denj.

O vseh teh in še o številnih 
drugih problemih s področja 
investicij je skupščina zelo iz
črpno razpravljala, sprejela 
navedene sklepe in pooblastila 
svoje organe, da stalno sprem
ljajo gibanje na področju inve
sticijske politike ter kontroli
rajo sprejete sklepe.

nem ni mogla zaslediti v pra
vilnikih takih določil, ki bi mi
mo naprej postavljenih razme
rij za vrednosti posameznih 
delovnih mest dovoljevala iz
redna izplačila v breme oseb
nih dohodkov, pač pa se skozi 
vrsto pravilnikov še vedno 
vleče tako imenovani dodatek 
za stalnost, ki naj bi prepreče
val Uuktuacijo, pa čeprav v ta
ki obliki in v taki višini (saj je 
po večini malenkosten) ne mo
re predstavljati delovnemu 
človeku zadostne stimulacije in 
je zato samo še anahronizem, 
podedovan iz bivših tarifnih 
pravilnikov. Morda edina go
spodarska organizacija, ki hi 
lahko dokazovala potrebo po 
takem dodatku, je Železniško 
transportno podjetje, vendar je 
spričo zelo nizke mase osebnih 
dohodkov ta dodatek tudi v tej 
gospodarski organizaciji v bi
stvu brezpomemben in zato v 
celoti problematičen. Prav ta
ko so v vseh pravilnikih dolo
čila, ki pavšalno ugotavljajo 
pravico do nagrade za izredne 
uspehe pri delu, vendar niti v 
enem pravilniku ni konkretizi
rano, kakšna naj bo ta nagra
da in kateri so tisti izredni 
uspehi, za katere naj bodo na
grajeni delavci izven sicer po
stavljenih razmerij delitve.

Poseben problem pa prcd(- 
stavljajo osebni dohodki izpod 
25.000 dinarjev oziroma sploh 
osebni dohodki nižjih katego
rij. Glede na povečanje živ
ljenjskih stroškov, podjetja v 
glavnem linearno povišujejo 
osebne dohodke, kar pa v no
benem primeru ni opravičljivo. 
Res je sicer, da so dosedanji 
pravilniki v dokajšnji meri zr
calili notranja razmerja in 
vrednosti delovnih mest, saj so 
delovne organizacije že vrsto 
let skušale najti kar najpra- 
vilnejši način notranje delitve. 
Taka notranja delitev pa je bi
la pravilen odraz samo dotlej, 
dokler se je vrednost točke ozi
roma drugih osnov za delitev 
osebnih dohodkov gibala okrog 
prvotne vrednosti, na kateri je 
temeljilo kasnejše ovrednote
nje delovnih mest. Kolikor 
bolj pa odstopamo od prvotne 
planske vrednosti točke ali od 
drugih podobnih osnov za 
vrednotenje delovnega mesta, 
toliko bolj sc to notranje raz
merje izkrivlja na škodo nižjih 
kategorij. Sleherno linearno 
povečanje (orej nujno pripelje 
do nesorazmerij in narekuje 
ponovno korekturo ovrednote
nja delovnih mest, pri čemer je 
treba najnižjim kategorijam 
omogočiti za normalno 20-urno 
delo osebni dohodek vsaj 25.000 
din, pri čemer pa seveda višje

predvsem pa mora tako povi
šanje imeti svojo osnovo v po
večani storilnosti.

Osebni dohodki so v vsakem 
primeru končni odraz uspešno
sti poslovanja in zato komisi
ja ni mogla mimo ugotovitve, 
da industrijska proizvodnja V 
prvem tromesečju letošnjega 
leta ni dosegla predvidenih na
črtov. Seveda pa je treba upo
števati, da proizvodnja v za
četku leto domala vedno za
ostaja zaradi neskladja med 
gospodarskim in koledarskim 
letom in zaradi vrste drugih či- 
niteljev. V letošnjem letu so 
bili pomembni činitclji, ki so 
zavrli normalni razvoj proiz
vodnje, pomanjkanje premoga, 
redukcija električne energije in 
pomanjkanje drugih surovin. 
Ponekod je vzrok za zaostaja
nje pod predvidenim načrtom 
uvajanje in proučevanje novih 
strojnih naprav, administrativ
no upoštevanje dvanajstin pri 
mesečni proizvodnji — ki pa se 
seveda ne more ravnati po ad
ministrativnih dvanajstinah pri 
sezonskih podjetjih.

Fizični obseg proizvodnje so 
podjetja dosegla z 21 in pol % 
namesto predvidenih 24,9 'Jo, 
vendar je proizvodnja naspro
ti istemu obdobju v letu 1963 
porastla za 3,7 %. Tu fakturi
rana realizacija zaostaja za 
načrtom in je bila dosežena le 
z 22,1 % namesto planiranih 24, 
toda tudi tu je opazen poraz 
nasproti letu 1963, saj znaša 
7,8 %; to je pripisati dejstvu, 
da se je načelo fakturirane re
alizacije vendarle ustalilo in 
uveljavilo.

Povprečje zaposlenih po me
secih je bilo takole: 
januar 6.458

ali 94,3 % od načrta
februar 6.393

ali 93,3 % od načrta
marec 6.362

ali 92,9 % od načrta
Povečanje delovne sile na

sproti letu 1963 za isto obdob
je znaša 6,9 %, kar je sicer ne
kako v skladu s povečanjem 
fakturirane realizacije, vendar 
bi to povečanje moralo vplivati 
na večji fizični obseg proizvod
nje, za katerega pa smo naved
li, da je znašal samo 3,7 %. Te
ga kazalca seveda ne smemo 
upoštevati Liko dosledno, saj 
bi nam v absolutnem merilu 
dokazoval, da je proizvodnost 
v tem obdobju padla. Zato grc 
pripisati zmanjšani fizični ob
seg proizvodnje že navedenim 
momentom (premog, električna 
energija) pa tudi novim asor
timentom, ki jih je težko izka
zati s fizičnim obsegom.

Ob upoštevanju vseh dos«8'

NOVI ODBORNIKI MESTNEGA SVETA
Ker določa novi statut mesta Ljubljane več odbor

nikov mestnega sveta, kot jih je bilo doslej, je občin
ska skupščina Ljubljana Moste-Polje izvolila za člane 
mestnega sveta še dva svoja odbornika.

S tajnim glasovanjem sta bila izvoljena v mestni 
svet Vlada Djokič, profesorica in Alojz Girandon, 
uslužbenec.

Novoizvoljenima članoma mestnega sveta želimo 
pri njunem delu mnogo uspehov.

kategorije ne smejo biti priza
dete glede na višino dosedanjih 
osebnih dohodkov. Cc delovna 
organizacija odloči za povečani 
delež osebnih dohodkov v či
stem dohodku, se mora to od
raziti v višjem odstotku pri 
nižjih kategorijah in v dokaj 
nižjem odstotku za višje kate
gorije po načelu degresije,

Ijivih podatkov med posaine 
nlmi delovnimi organizacij*1” 
ni bilo bistvenih nesorazmer J
in so bili izplačani osebni « 
hodki v glavnem v skl*”” 
doseženo proizvodnjo i” *cV|.. 
lifikacijsko strukturo delovn 
kolektivov. Občutnejša <K,S. 
panja pa je komisija preverja 
la pri kolektivih samih.

Gibanje prebivalstva
Od 15. maja do 15. junija se 

je priselilo na področje matič
nega urada Moste 170 ljudi (88 
moških In 82 žensk), izselilo pa 
se je 79 ljudi (32 + 47). Živoro
jenih je bilo v tem času 37 
otrok (24 + 13), umrlo pa je 19 
občanov (12 -f 7).

V območje matičnega urada 
Polje se priselilo 59 ljudi (28 +

-I- 31), odselilo pa sc jih ^ ,4 
(27 + 23); živorojenih Je hH" m 
otrok (11 + 13), umrlo P* "bj. 
občanov (7 + 3). Število P«-6" 
valstva v občini na dan 1B* Lg 
nija 1964: Moste 21 047„(ln2 + 
+ 11.491), Polje 14.114 " p
+ 7.340) in Dolsko 1.376 t*?? + 
+ 710), skupaj 37.137 (l7 «2 3 * *’
+ 19.54’).
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PREDKONGRESNA AKTIVNOST ZKJ IN MI stimulira njihovo ustvarjal
nost, razen tega pa nam ust
varja tudi konflikte med de
lavci in strokovnjaki.

Občinska konferenca ZKJ
hitre družbene spremembe zahtevajo od zk,

DA JE GIBČNA IN USTVARJALNA
Dne 19. 6. je bila v dvorani osnovne Sole Kette-Murn 

občinska konferenca Zveze komunistov občine Ljubljana 
Moste-Polje. Teze, uvodne misli sekretarja občinskega ko
miteja Borisa Butine in razprave so pokazale na vrsto prob
lemov, ob katerih so se izoblikovala stališča, ki jih nekaj 
najvažnejših posredujemo tudi našim bralcem.

RAZVIJAMO
Ustvarjalno udeležbo

PROIZVAJALCEV

žtct16171*0® vi- Plenuma CK 
.r*3' Pa tudi vse dosedanje 
r"?>r*ive' nas opozarjajo na 
da po izboljšanju stan- 
niK in Pogojev dela delov-
k-i? Kljub temu so v ne- 
zanf/"1? gospodarskih organi- 
ori^ L1 komunisti še vedno 
vp;*ntlrani samo na velike in- 

hcije, medtem ko je zelo 
nie narejenega za izboljša- 
tev Pog°iev dela, razbremeni- 
Usta„Zaposlene žene v smeri 
He ,nayljanja obratov družbe- 
nov1 LePr,ane. varstvenih usta- 
tazrno 0 •fšanja stanovanjskih 
bennil’ str°kovnega in druž- 
bja i?.f?nomskega izobraževa
nja’ dnm0Varja- izpopolnjeva- ehtve dohodka ipd.
hiožnn^0d kornunisti vidijo 
^bolita1 .za večji dohodek in 
sPreiLiVe standarda samo v 
bled dr„J.eni .osnovni delitvi 
nizaciin12150 in delovno orga- 
Jdboeri L Medtem ko imajo še 
i2boij«p^eze,rv in možnosti pri 
!a- rSannj,u organizacije de- 
in izkor?s^liz1aciji Poslovanja 
Pacitet|čanju obstoječih ka- 

-1®1116111!36 v gospo- 
jb instr,,,ilsternu’ akumulaciji 
ltve bo(ij?le,ntih Primarne de- 

2?nov0 S °krePile materialno 
Kljub ovnih organizacij, 
v? be hn , H,pa v celoti samo 
prbizvorinp val° na Povečanje 
uotrosn7p 1®’ Produktivnosti in 
Kar irui,’Ce ne bomo s tem, 

°ljše in11^0. Proizvajali več, 
Rov^ Cen®Je.

aPreti UnrS^ . bi se niorali 
v bblgjjh aksi, ki skuša vse 
r°Su, in .,ffševati v ozkem 

Ustvarjati pogoje, ki

bi omogočili ustvarjalno ude
ležbo proizvajalcev pri odloča
nju o problemih gospodarst
va, reprodukcije, investicij in 
delovnih odnosov, če hočemo 
takšne pogoje ustvariti, mora
mo nadalje razvijati delovne 
enote in jim dati materialno 
osnovo in pristojnosti. Pomi
sleki proti razvijanju nepo
srednosti upravljanja se kaže
jo v najrazličnejših izgovorih, 
ki pa imajo eno osnovo — ne
zaupanje v zrelost proizvajal
cev. S tem se največkrat opra
vičuje počasnost procesa de
centralizacije in demokratiza
cije družbenih odnosov, name
sto da bi se lotili odstranje
vanja ovir, ki zaviralno vpli
vajo na ta proces, kot so to 
neizdelana organizacija pod
jetja, neusposobljenost stro
kovnih služb, neizdelan sistem 
zajemanja poslovnih in mate
rialnih stroškov po delovnih 
enotah, neizdelan sistem de
litve dohodkov, kar vse one
mogoča uresničevati načelo 
delitve dohodka po delu.

Pri tem se nam kot ovira 
kaže vrsta pojmovanj, ki iz
virajo iz nerazumevanja nače
la delitve dohodka po delu. 
Primeri dodatkov na stalnost, 
linearno povišanje, neupošte
vanje kvantitete in kvalitete 
dela in uravnilovske tendence 
birokratizirajo delitev dohod
ka po delu in s tem samo pro
izvodnjo in odnose. Probleme 
s tega področja morajo ko
munisti obravnavati vselej in 
toliko časa, dokler so to druž
beni problemi, ne pa samo ta
ko dolgo, dokler so to njihovi 
osebni problemi.

Se posebno nam načelo de
litve po delu deformira prak

sa, da se osebni dohodek vo
dilnega in strokovnega kadra 
ne veže na rezultate njihovega 
dela, kar te kadre ne stimuli
ra, da bi se zavzeli za raciona
lizacijo proizvodnje, izboljša
nje tehnoloških in organizacij
skih postopkov in ustvarjanje 
pogojev, ki bi v delovnih eno

tah čimbolj spodbudili ustvar
jalnost ožjega kolektiva. Prak
sa, da osebni dohodek vodil
nega in strokovnega osebja ni 
odvisen od rezultatov dela ce
lotne delovne organizacije, 
ampak je višina njihovega 
osebnega dohodka fiksna in 
nespremenljiva, prav tako de

lil! Iillgl

V občini Moste-Polje 
so trenutno 4 osnovne 
in 2 srednji šoli. Vse 
skupaj imajo 1 telovad
nico (osnovna, š. Kette- 
Murn) in še eni, v ka
teri pa se ruši strop. V 
jesen) bo 5 osnovnih in 
2 srednji šoli — vse sku
paj bodo imele 1 telo
vadnico in še eno, v ka
teri se ruši strop.

Po poročilih zavoda za 
prosvetno pedagoško 
službo Ljubljana I. je v 
občini Moste-Polje daleč 
najslabši pouk telesne 
vzgoje na območju tega 
zavoda. Namreč:

Osnovna šola Vide 
Pregare ima 1220 otrok, 
1 predavatelja telesne 
vzgoje in še enega pre
davatelja, ki pa iz zdrav
stvenih razlogov pouču
je le nekaj več kot pol 
leta. Telovadnice nima 
— v najemu jo ima 
skupno s TV D Partizan 
Zelena jama in šolskim 
centrom tiska in papir
ja. Približno 300 m je od
daljena od šole. Približ
no 160 m'2 je njena po
vršina.

Osnovna šola Polje — 
1117 otrok — 2 preda
vatelja tel. vzgoje in 2 
predavatelja brez ust
rezne kvalifikacije. Te
lovadnice nima — šola 
je nova!

Osnovna šola Kette- 
Murn — 1011 otrok — 2 
predavatelja tel. vzgoje

in ena honorarna moč 
brez ustrezne kvalifika
cije. Telovadnico ima — 
250 m-. Pogoji so dobri.

Osnovna šola Sostro 
— 440 otrok — 1 preda
vatelj tel. vzgoje pred 
diplomo za kvalifikaci
jo. Telovadnice nima.

Šolski center tiska in 
papirja — 340 dijakov — 
1 predavatelj tel. vzgoje. 
Telovadnice nima.

VI. gimnazija Moste — 
442 dijakov — 2 preda
vatelja tel. vzgoje. Telo
vadnico ima — približ
no 110 m-, vendar se v 
njej ruši strop. Imajo 
pa na razpolago še telo
vadnico TVD Partizan 
Moste, oddaljeno 200 m. 
Pogoji so tu dobri.

Skupaj: 6 šol, 2 telo
vadnici, 9 rednih učnih 
moči (2 profesorja, 3 
predmetni učitelji in 4 
strokovni učitelji).

Torej: 4570 otrok; na 
510 otrok 1 predavatelj, 
na 1 otroka l!vi m2 pro
stora v telovadnici (op. 
pisca — malo manj, kot 
zavzema prostora tale 
članek).

Pri novi šoli v Polju je 
namenjen prostor za te
lovadnico. Na severni 
strani šole štrlijo kvi
šku neometane opeke. 
Tam bo telovadnica (le
ta 19.. .)

Pri novi šoli v Jaršah 
so postavljeni za telo
vadnico že temelji, za

DRUŽBENE SLUŽBE
SE MORAJO RAZVIJATI
SKLADNO Z OSTALIMI 

DEJAVNOSTMI
Razprava na konfereneci je 

ponovno potrdila pomen in 
vlogo družbenih služb in ugo
tovila, da jim je treba v bodo
če nameniti več materialnih 
sredstev, ki so eden od pogo
jev za kvalitetnejšo spremem
bo v njih kadrovanju in funk
cioniranju. Za normalno funk
cioniranje družbenih služb je 
zlasti potrebno določiti stal- 
nejšo obliko financiranja, ki 
bo zagotovila skladen razvoj 
družbenih služb z ostalimi de
javnostmi v komuni.

Istočasno, ko si prizadeva
mo dosledneje razviti mehani
zem neposrednega samouprav
ljanja v delovnih organizaci
jah, moramo iste napore vlar 
gati tudi v razvijanje komu
nalne Samouprave. Tu imamo 
večkrat težave v miselnosti, ki 
se izraža v dveh skrajnostih: 
prvi, ki meni, da je komuna 
nesposobna učinkovito reševa
ti njej zaupane naloge in zato 
nekateri povečujejo vlogo 
okrajev in republike, in v 
drugi, ki vidi možnosti za ure
janje vseh problemov samo v 
komuni.

Zaradi takšnih stališč smo 
imeli celo vrsto težav pri ure
janju investicij, integracijskih 
procesih, komunalnih proble
mih m problemih preskrbe 
mesta, prizadevanjih za izbolj
šanje položaja šolstva, zdrav
stva in kulture, ki jih morar 
mo reševati v komuni, mestu 
in med občinami.

ZA AKTIVNEJŠI ODNOS
VOLIVCEV DO RAZVOJA 

KOMUNE
Za komuniste je predvsem 

važno, kako razvijati komuno 
na principih, ki jih je posta
vila ustava. Socialistična zve
za, zbori volivcev ter celoten 
samoupravni mehanizem omo
gočajo občanom, da aktivno 
vplivajo, sodelujejo in odlo
čajo. Postavlja pa se vpraša
nje, če smo dovolj hitro pre-

(Nadaljevanje na 12. str.)

zdaj pa ni sredstev do
volj niti za šolo.

Ali telovadnica bo? 
Seveda bo, le letos ni 
sredstev! (leta 19...).

Naj poudarimo:
— Razen osn. š. Kette- 

Murn v gimnaziji ni po
gojev za pouk telesne 
vzgoje.

— Pouk telesne vzgoje 
je kvalitetno najslabši 
na področju zavoda za 
prosvetno pedagoško 
službo Ljubljana I.

— V Sloveniji ima 40 
odstotkov otrok okvare 
v drži, ravna stopala in 
podobno.

Večino je možno po
zdraviti!

Vendar: KDO IN KJE!

R Vi:-..'
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Počitnice, 
a mladina dela

Šolski uspehi v letu 1963-64
OB KONCU SOL. LETA 1963/64 JE BILO NA NAŠIH ŠOLAH NASLEDNJE 
ŠTEVILO UČENČEV, KI SO USPEŠNO DOVRŠILI POSAMEZNE RAZREDE 

IN PRIMERJAVA Z LANSKIM LETOM:

Kot že vsa povojna leta, se 
mladina tudi sedaj, predvsem 
še med šolskimi počitnicami, 
prostovoljno vključuje v de
lovne akcije večjega ali manj
šega obsega, zveznega, republi
škega ali lokalnega merila. Se
veda ne kaže tu govoriti o 
tem, kakšno vlogo in pomen 
ima mladina naše dežele pri 
graditvi naše socialistične do
movine, pri graditvi bratstva 
in enotnosti naših narodov, 
pri oblikovanju same sebe itn.,

mladincev na vseh večjih de
lovnih akcijah.

V letošnjem letu pa je sta
nje naslednje: junija je sode
lovalo v zvezni delovni akciji 
na jadranski magistrali 20 bri
gadirk in brigadirjev (vsi z 
gimnazije), v mesecu juliju 
sodeluje 15 brigadirk in briga
dirjev pri graditvi zasavske 
ceste, v istem mesecu sodelu
je 10 brigadirjev na lokalni 
delovni akciji v Črnomlju, v 
septembru in oktobru pa bo

Mt ............ ...................'mm . s.

ker nam je to že več ali manj 
znano; vendar velja na to li 12
spomniti, ker ne smemo niko
li pozabiti in ne bomo poza
bili, da je mladina vtisnila 
takšen pečat v zgodovino na
ših narodov, ki ne bo nikdar 
izbrisan. Tu pa bi v skopih ob
risih prikazali, da tudi mladi
na naše občine, tako delovna 
kot šolska, sodeluje pri večjih 
ali manjših delovnih akcijah. 
Za ilustracijo smo vzeli lan
sko in letošnjo leto.

Lani je sodelovalo v mesecu 
juliju 32 brigadirk in brigadir
jev v delovni akciji na Debe
lem rtiču. V zvezni akciji na 
avtomobilski cesti bratstva in 
enotnosti je sodelovalo 18 bri
gadirjev v septembru in okto
bru, že v mesecu juniju iste
ga leta pa je prav tam delalo
12 brigadirjev. V delavni akci
ji Karlovac (avgust 1963. le
ta) je sodelovalo 12 brigadir
jev. 'Lani je torej sodelovalo 
62 meščanskih mladink in

odšlo še 7 brigadirjev (kolikor 
se ne bo še kdo prijavil) na 
zvezno akcijo (Kolašin, Cma 
gora) — jadranska magistra
la. Vidimo, da bo letos na vseh 
teh pomembnih delovnih akci
jah sodelovalo 52 mladink in 
mladincev naše občine. Kot 
smo že prej omenili, je sestav 
brigadirjev mešan, t. j. izha
jajo iz mladinskih aktivov go
spodarskih organizacij, šol
skih mladinskih in terenskih 
aktivov. Sodimo, da ni potreb
no navajati vseh podatkov, če 
pa bo bralca kaj podrobneje 
zanimalo, naj se obrne na 
ObK ZMS Ljubljana Moste- 
Polje, kjer bo lahko dobil za
htevane podatke.

Po vsem tem lahko sklepa
mo, da se mladina naše obči
ne, poleg vseh ostalih svojih 
dejavnosti, kar v lepem števi
lu vključuje v prostovoljne de
lovne akcije, za kar posebej 
brigadirjem prav lahko iskre
no čestitamo.

Franc Anžur

Višje razrede v centralnih 
šolah obiskuje 405 učencev s 
podružničnih šol (8,4%). Kom
binirani pouk (več razredov 
istočasno v istem oddelku) 
ima še vedno 267 otrok (5,5%).

Letos je hodilo 8. šolsko le
to v osnovno šolo 583 učencev 
toda od teh jih 192 ni še prišlo 
do 8. razreda (30,24%), 2 sta 
bila v 4. r., 3 v 5. r„ 44 v 6. r. 
in 143 v 7. r.

28 učencev je prostovoljno 
hodilo še 9. leto in 4 učenci 
celo 10. leto v osnovno šolo.

Napredovanje učencev z ne
gativnimi ocenami je še ved
no problem. V letošnjem šol. 
letu je bilo takih učencev v 
naši občini 273, kar znaša

5,7 % učencev. Od teh jih je 
letos brez negativne ocene iz
delalo 55 ali 20,2%. Vsi drugi 
so ostali na istem ali so si 
pridobili še nove negativne 
ocene. Učitelji, ki imajo pri 
tem zadnjo besedo, so sicer 
proti temu, da bi jih spuščali 
v višje razrede z negativno 
oceno, vendar — so jih letos 
spustili še več, namreč 6,5% 
(314).

Šolske kapacitete še vedno 
ne odgovarjajo potrebam. Od 
skupnega števila 4850 učencev 
osnovnih šol jih je v drugi 
izmeni 1995 (41,2%), in v tret
ji 87 (1,8%).

Materialno stanje šolstva 
kaže v primerjavi s preteklim

letom določen napredek. Lani 
smo izdali za učenca (brez in
vesticij) povprečno 50,539, le
tos pa 72.764 din. Na vseh šo
lah so se sredstva za osnovno 
dejavnost dvignila. Razvese
ljivo je dejstvo, da posvečajo 
šole veliko pozornost nabavi 
učil in šolske opreme.

Prosvetni svetovalci so ob
iskali vse šole naše občine, 
opravili 50 pregledov (samo 
na osnovnih šolah), obiskali 
134 učnih moči; poleg tega so 
seveda obiskali tudi gimnazi
jo, vzgojno-varstvene ustano
ve in glasbeno šolo.

To so samo suhe številke, 
ki pa nam tudi precej povedo.

JK

55 letošnjih maturantov meščanske gimnazije je uspešno opravilo zrelostni izpit: 12 med 
njimi je bilo odličnih, 19 prav dobrih, 16 dobrih in 8 zadostnih! Zato ni čudno, da so se 

nasmejani in s pesmijo poslovili od srednješolskih klopi

Osn. š. Učencev 1.
Uspešno dovršili razred v %

2. 3. 4. 5. 6. 7. 8. skupaj v % 62/63
Vide Pregare 1198 123 137 138 109 112 197 153 113 1082 88,3 91,0
Kette-Murn 1011 89 79 93 110 133 149 135 131 919 91,17 88,9
Hrušica 160 43 46 37 25 .— — — — 151 94,4 87,5
Sostro 439 31 54 56 55 54 58 40 35 383 87,2 88,8
Jarše 390 69 86 66 70 60 — — — 351 90,0 98,3
Polje 1085 85 82 91 90 194 169 143 105 959 88,4 92,0
Besnica 20 2 8 4 4 — — — — 18 90,0 95,0
Dolsko 74 22 9 20 17 — — — — 68 91,8 90,6
Janče 19 6 1 7 5 — — — — 19 100,0 100,0
Javor 25 7 — 4 12 — — — — 23 92,0 92,0
Lipoglav 47 10 5 — 6 5 7 7 3 43 96,0 97,7
Prežganje 41 14 2 11 11 — — — — 38 92,7 89,1
Senožeti 20 2 5 1 5 — — — — 18 90,0 95,0
Zadobrova 127 27 31 29 35 — — — — 122 96,0 98,0
Zalog 132 26 33 32 37 — — — — 128 96,0 98,7
Križevska vas 62 6 5 6 7 15 7 9 4 59 95,1 94,9
Skupno 480 567 583 595 598 573 587 487 391 4381 90,4 90,3
Razumljivo je. da je uspeh na šolah, ki imajo samo nižje razrede, višji.

II. r. I. r. III. r. IV. r. Skupno % % 6/63
Gimnazija Moste štev. učencev: 149 110 109 70 438 — —

izdelalo: 96 95 87 56 334 76,26 77,33

Nove knjige v Ljudski knjižnici
Alfred Adler: Poznavanje Coveka; 

Miroslav Adlešifi: Svet zvoka in 
glasbe; Antična Emona v srcu mo
derne Ljubljane; Honorč de Bal
zac: Teta Liza; Slavko Batušlč: 
Lirika. Proza 1 čland. Putoplsi; 
iVllllam Beck: Sodobna znanost in 
skrivnost življenja; Joachlm Ernst 
Berendt: Knjiga o Jazzu; Oton Bi- 
haJU-Merin: Umetnost naivnih u 
Jugoslaviji; Josip Broz-Ttto: Bor
ba za mir in mednarodno sode
lovanje. 11. knjiga; Dinko Chudo- 
ba: Muzlčki riječnlk; Irena Czar-

necka: Polnische Volkskunst; Din
ko Davidov: Krušedol; DJurič: Ke
sava; Marin Držlč: Novela od stan
ca. Tirena. Skup. Dundo Maroje; 
Imengarde Eberle: Rešitelji živ
ljenj; Enciklopedija Leksikograf- 
skog zavoda. 1.-6. knjiga; Enciklo
pedija Jugoslavije. 1.-5. knjiga; 
Hlstorljski razvoj muzičke kulture 
v Jugoslaviji; Aldons Huxley: 
Krasni novi svet; John Galbraith: 
Družba, ki živi v izobilju; Fran 
Galovič: Poezija 1 proza; Juan 
Goytlsolo: Praznovanje drugih;

Ivan Gundollč: Osman. Suze sina 
razmetnoga. Dubravka. Ferdinan
du Drugomu od Toskane; Guy Ha- 
basque: Cublsm; Matevž Hace:
Ljudje na prelomnici; Ernest He- 
mingway: Zbogom orožje; Antoni
je Isakovič: Veliki otroci; Istorlja 
modernog slikarstva; Istorlja sli
karstva od Dota do Sežana; Isto
rlja slikarstva od pečlnskog do 
apstraktnog; Branko Ivkovič: Ilu
strirani bonton; Dura Jakšič: Poe
zija i proza; Jože Javoršek: Tem
peraturni Usti; Karl Gustav Jung: 
Psihološki tlpovi; VJekoslav Kaleb: 
Prlpovljetke; František Kalesny: 
Ludovč umenle na Slovensku; Kl- 
neska umetnost. 1., 2. del; Knjiga

o Dartvlnu; Marjan Kolar: Samo
mor v nebesih; Slavko Kolar: Prl
povljetke; Marijan Košlček: Seksu
alni odgoj. Spol, ljubav i brak; Ni
ko Košir: Prigode stražarja Primo
ža; Juš Kozak: Pavlihova kronika; 
Gustav Krklec: Pjesme, epigrami 1 
basne. Nočno iverje; Janez Kuhar: 
Otroške pesmice; Vladimir Lako
vič: Premagana smrt; Egon Lar- 
sen: Pustolovlne tehnike; Jordan 
Leov: Mak; Janko Leskovar: Pro
pan dvori. Prlpovijesti; Jean Ley- 
marle: Impressionlsm; Lockridge: 
Kot Jagnje krotak; Clara Long- 
worth-Chmabrun: Moj veliki pri
jatelj Shakespeare; Gorazd Maka
rovič: Poslikane panjske končni

ce; Svetlana Makarovič: S°mt ' 
Miha Maleš: Sence; Marcel Mar^0J 
Filmski jezik; Luc Mcnaše: 
landsko slikarstvo 17. stoletja; 
šan Mevlja: Luna Je na ze'^re- 
padla; Metod Mikuž: Kratek P 
gled zgodovinskih dogodkov ^ 
drugi svetovni vojni; Arthur ^ 
ller: Smrt trgovskega potnika- oV 
na čarovnice; Henry Miller: ^ g: 
povratnik; Melita stelč-M0^ „ 
Ivan Grohar: Muzlčka encilC,cC i 
dlja; Narodne drame, P«*10 grne; 
zagonetke; Narodne lirske pl° 
Narodne pripovijetke; Mtlut^Jancl- 
hajev: Bijcg. Vud. Ogledi 1 
Prlpovijesti; VJenccslav ^ 

(NADALJEVANJE NA 12- s
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Moščanska šolska glasila zaključila 
nov letnik

Kar na štirih šolah naše ob
čine izdaja mladina svoje li
ste: gimnazijski Gejziri izide
jo dvakrat v šolskem letu, 
ostali — osnovnošolski — pa 
trikrat: Iskrice (Osn. š. Kette- 
ja-Murna), Mladi dnevi (osn. 
šola Polje) in Prva brazda 
(osn. š. Vide Pregarčeve).Pred 
nami so vse zadnje številke 
vseh štirih glasil. Učenci od 
prvega do zadnjega razreda 
sodelujejo v njih in so zato 
razumljive občutne tematske, 
oblikovne in jezikovno-slngov- 
ne razlike prispevkov. Sicer 
pa je tako tudi prav in velja 
uredništva glasil samo pohva
liti, da znajo pritegniti k so
delovanju čimveč mladih pe
res. Kriteriji za oceno teh del 
pa so — in morajo biti — tudi 
tako različni, kot so prispevki

— prostor nam ne dopušča, 
da bi to tudi storili. Treba pa 
je ugotoviti, da ne gre za to, 
da bi vsi nastopajoči postali 
pisatelji ali pesniki — mladi 
pisci pa se tako učijo opazo
vati, spoznavati, vrednotiti in 
le nazadnje postajajo na ta 
način pismeni v pravem po
menu besede. Pri tem velja 
podčrtati še pripravljenost 
mladine na šolah, zbiranje 
pregovorov (osn. šola Polje), 
strani za zabavo in razvedrilo 
(osn. š. Vide Pregarčeve) in 
celo pomenke z dopisniki (ista 
šola). Primerne ilustracije in 
lične zunanje opreme liste še 
približujejo bralcem. Seveda 
pomagajo pri vsem tem mla
dini tudi profesorji in vsem 
velja priznanje za hvaležno 
delo, ki ga opravljajo, am

Iz Gejzirov

Hotela sem
Hotela sem
'kot umetnino
v okvir te čustev svojih

ukleniti.
Okvir je bil prevelik in 
razbil si se.
Ostali drobci so, 
ponje ni vredno se skloniti.

Alenka

Vide Fakinove Kozolci 
(olje) in Aladarja Zaha- 
riaša plastike Ribič in 
Lcščur I. in II. na raz
stavi ^

V

---------- -

oj prijatelj Jaka Pik, noč
ni čuvaj v našem podjetju, se 
strese, čim sliši besedo »racio
nalizacija« ali »racionalizator« 
in se vsi bojimo, da bo dobil 
živčni zlom. Dolgo časa nisem 
vedel, zakaj je tako alergičen 
no vseh teh izrazov, ki imajo 
v korenu »racio«. Navsezadnje 
sem od njega in tovarišev le 
spoznal njegovo zgodbo.

Jaka Pik je bil kurir na ne- 
*em osrednjem zavodu v na- 

mestecu. In to dober ku- 
oh že desetletje je vsak dan, 

0 vsakem vremenu raznašal 
kupe dopisov, odločb in 

ovestil v svoje zadovoljstvo 
n zadovoljstvo drugih. Lahko 
Ji rfkU, da je bil kakor rojen
1o»jrja- Toda takih kurir'ioi , bito v našem mestecu 
\r, ,kifl petnajst. Prekrižarili 
Še ftevno uličico, prehodili 
in sko nePomembne stezice 

naprej vedeli vsa imeno-
nnJ? in največje poslovne taj- osti. Pri tem svojem dehl so
Potyeda srečavali, si križali 
iaii i, drug drugemu poda- 
uram>!juke °d vrat v naših 
viiAiii & so se bohotno raz- 

‘ kot gobe po dežju.
kakitkornu’ najbrž kurirju 
v oi^0a druženja, je padla 
Tnew0 ideja, da bi se enkrat 
nim * 0 zbraU, med službe- 
#p0d seveda, v gostilni
0 suniriboTn<< in se pogovorili 
Tatc^6771 Poklicnem delu... 
u&tanJ,?u nehots’ »spontano«, 
Qistrir%lli‘ sicer res nikjer re- 
ScsfoJr}0 Poslovno združenje. 
{teviiLj’ bili vedno polno-
bUe ,obiskani, razprave so 
*>elmitr»!Cozarčteh slivovke in 

ovca vedno zelo Živah-

»Racionalizator«
ne in izmenjava mnenj zelo 
plodna.

Neki sestanek fnajstarejši 
član tega nezakonsko rojene
ga združenja je odhajal v po
koj) se je preveč zavlekel. Ura 
se je bližala dvanajsti, kurirji 
pa so še vedno nazdravljali 
srečnemu tovarišu, ki bo lah
ko odslej naprej honorarni 
kurir. Jaka Pik, kot najbolj 
vesten, se je ob pogledu na 
uro zgrozil: le kako bo do
konca delovnega časa raznesel 
polno aktovko pošte.

Začel se je odpravljati. Na 
pragu pa ga je prestregel ku
rir iz najbolj oddaljenega pod
jetja: »Poslušaj, Jaka, samo za 
vas imam pošto, kar tebi jo 
bom izročil«

»Seveda!« Jaki se je ta tre
nutek utrnila velika misel — 
vse velike iznajdbe v človeški 
zgodovini so se rodile na ta 
način. »Ti boš pa nesel našo 
pošto, oziroma vsi si jo kar tu 
izmenjajmo!«

V desetih minutah so si ku
rirji med seboj izmenjali po
što in podaljšali zabavo do 
enih. Preden so se razšli, so še 
sprejeli sklep, da se bodo od
slej sestajali vsako jutro ob 
devetih in si med seboj izme
njali pošto.

Nobeno poslovno združenje 
ne spoštuje dogovora tako di
sciplinirano, kot so ga spošto
vali kurirji. Vsak dan ob deve
tih so se sestajali v gostilni

»Pod hribom«, pokramljali, si 
razdelili pošto in odšli na vse 
strani. Mestece se je umirilo. 
Po ulicah niso več odmevali 
težki koraki oseb s kovčkom 
podobnim aktovkam. Otroci, 
ki so se igrali ob robu cest, 
niso bili več v nevarnosti, da 
jih podre kurir — kolesar, hiš
nice, ki so pometale pločnike, 
so postajale razdražljive, ker 
ni bilo več kurirjev, ki bi jih 
zapeljevali in jim pomežiko- 
vali.

Žan, ki je bil kurir v pod
jetju za avtomatizacijo, se je 
honorarno zaposlil, tudi kot 
kurir, še v novoustanovljene
mu zavodu za racionalizacijo, 
vodil pa je razgovore še za 
zaposlitev vodiča pri turistič
nem društvu. Vendar so to vsi 
obsojali. Kurir Miha je bil še 
nočni čuvaj, kurir Lipe pa raz- 
našalec časopisa in radio in- 
kasant.

To so bili res zlati časi, tako 
za kurirje kakor za podjetja, 
ki so točno in v redu preje
mala pošto.

Nekega dne pa je vmešal 
vmes svoje prste hudič.

Bilo je v času vsesplošne ra
cionalizacije in reorganizacije. 
Racionalizirati so hoteli, ker 
je bilo to moderno, tudi v za
vodu, kjer je bil zaposlen Ja
ka Pik.

Na sestanku, kjer so raz
pravljali o racionalizaciji, je 
bilo po sekretarjevem rejera-

Vida Fakinova in
Komisija za likovno vzgojo 

pri ZKPO Ljubljana Moste- 
Polje pripravlja za prihodnjo 
sezono večjo razstavo, na ka- 
teri se bodo predstavili likov
niki naše občine. Iz njihove 
srede pa sta že na razstavi ob 
občinskem prazniku posredo
vala nekaj svojih del Vida Fa
kinova in Aladar Zahariaš.

Akademska slikarka VIDA 
FAKINOVA je že razstavljala 
samostojno v Ljubljani (več
krat), na razstavah DSLU v 
Ljubljani, na zveznih razsta
vah v Beogradu, Skopju, Sa
rajevu, Novem Sadu, na Reki, 
v Slovenj Gradcu, Mariboru, 
Spittalu na Koroškem in na 
IV. sredozemskem bienalu v 
Aleksandriji in Bagdadu.

Najmočnejša je v oljnih sli
kah. Tu poudarja domačo mo
tiviko v sodobnem likovnem 
izrazu, v zadržanih barvah in 
umirjenih potezah. Tako na
stajajo mozaične kompozicije, 
ki jim je predmetni svet le 
ogrodje za življenje barv v no
vem sozvočju. Pri tem jo od
likuje krepka poteza čopiča in 
bogata tonska klaviatura. Ta
kole sama pripoveduje: »Te
melj moje sedanje slikarske 
motivike sta slovenski kozolec 
in poljsko ptičje strašilo. Po 
naših impresionistih se s ko
zolcem kot likovnim modelom 
naši slikarji niso več intenziv
neje ukvarjali. Jaz poizkušam 
izkoristiti likovno arhitekton
sko edinstveni in po ekspre
sivni moči nenavadno zanimi
vi, stoobrazni slovenski kozo
lec. Vedno sem namreč stano
vala nekje na robu mesta v 
neposredni bližini polj pa so 
mi zato že kot otroku kozolci 
zbujali fantazijo. V vsakem 
dnevnem času so bili drugač
ni. Posebno zvečer in od daleč 
so bili grozljivi kot pravljični 
kiklopi, ki lomastijo preko 
polj ali pa stoje kot črni le
seni spomeniki poljskih bo
žanstev iz kresne noči. V son
cu in obloženi z žitom so se 
zdeli otroškim očem kot z zla
tom pokriti pravljični možaki. 
Nekatere impresije iz otroških

Aladar Zahariaš
let pač ostanejo v človeku in 
živijo z njim.«

ALADAR ZAHARIAŠ je štu
diral kiparstvo na ljubljanski 
akademiji, kjer je leta 1959 do
vršil tudi 2-letno specialko pri 
prof. Karlu Putrihu. Doslej je 
razstavljal v Ljubljani (več
krat samostojno), Beogradu 
(večkrat), Subotici (samostoj
no in na likovnem srečanju), 
Slovenj Gradcu, Bački Topoli, 
Kranju, na Bledu in drugod.

Tudi njega odlikuje prist
nost in neposrednost, pa po
gum pri poseganju v realnost. 
Tu izpoveduje z na videz pre
prosto uporabo sodobnih teh
ničnih materialov samega se
be v času in prostoru. S pa- 
tiniranim bakrom, oplemenite
nim z razstopljenim kositrom, 
vabi v ne še tako oddaljeno 
otroškost sveta pod vodo in 
skuša doseči kar največjo iz- 
povedanost. Ta je dialektično 
pogojena, čeprav nekje tudi 
zaprta in skromna. Izhajanja 
pa ni težko odkriti: ob ribičih 
in školjkarjih prehaja vse živo 
v neživo in obratno, in to v 
pravem naturalističnem pre
nehanju. Temu enakovreden 
je tudi zunanji, figurativno re
alistični izraz, ki je ena bistve
nih vrednot Zahariaševe umet
nosti.

(Iz katalogov in osebnih '
izjav izbral AM)

Zvišanje štipendij
V vevškem obratu papirnice 

Vevče-Medvode so štipendi
stom zvišali štipendije, in sicer 
povprečno za eno tretjino. Po
leg tega je bil nekoliko spre
menjen tudi način štipendira
nja. Štipendisti si namreč z 
boljšim učnim uspehom lahko 
pridobe pravico do dodatne 
štipendije. Ta novost bo vseka
kor precej vplivala na prizade
vanje štipendistov, saj si bodo 
lahko z boljšim uspehom v šoli 
zagotovili višjo štipendijo.

tu zelo tiho. Vsi so se stisnili 
na stolih in tiščali glave med 
ramena kot prestrašene jere
bice. Samo sekretar je z ost
rim pogledom vzpodbujal k 
razpravi. »Kaj boš razpravljal 
in s tem vzbujal pozornost, 
tako da bodo ravno tvoje me
sto racionalizirali; to pa je po
menilo njegovo ukinitev,« si 
je mislil vsak pri sebi in še 
nižje stisnil glavo. Ko je ti
šina dosegla vrhunec — se
kretarju so že od silnega um
skega napora stopile na čelo 
potne kapljice — se je vzdig
nil Jaka Pik. Jaka je sicer po
znal pregovor: »Kdor molči, 
devetim odgovori!« a je prav 
ta trenutek čutil nepremaglji
vo željo, da govori in razprav
lja. Podzavestno je čutil, da 
je to tisti trenutek, ko se lah
ko izkaže in dokaže, da ni na
vaden kurir, ki brez misli leta 
s pošto in prinaša cigarete, 
temveč razmišljajoči kurir — 
specialist.

»Dovolite, tovariši!« je začel 
in se odhrkal. Glave so se še 
nižje stisnile med ramena. 
Splošna misel je bila: »Sedaj 
bo ta hudič začel pripovedo
vati, kako nosi pijačo v pi
sarne in kako nas srečuje med 
delovnim časom v bifejih in 
trgovinah, pa ne bomo imeli 
samo racionalizacije, temveč 
tudi revizijo. Da bi me le pre
skočil!« Vsak si je v mislih 
iskal izgovor in opravičilo.

Jaka je še enkrat pogledal 
okrog sebe in ni opazil, kakš
no napetost je povzročil

»Zdi se mi, da bi lahko re
organizirali našo kurirsko

službo. Poglejte, nešteto do
pisov dobivamo iz raznih pod
jetij, katerim tudi mi često
krat pošiljamo dopise. Ali bi 
se to ne dalo organizirati ta
ko, da bi ti kurirji, ko prine
sejo svojo pošto, odnesli na
šo?« Val olajšanja je zajel 
dvorano, glave so se dvignile 
— strela je udarila mimo.

»Tega bi bilo verjetno toli
ko, da bi se lahko ukinilo de
lovno mesto kurirja. Po dvo
rani so se začele glave nagi
bati druga k drugi in nastalo 
je splošno šušljanje. Vsi so 
naenkrat postali strašno na
vdušeni za racionalizacijo, ki 
se ni tikala njihovih delovnih 
mest.

Tudi sekretar je bil navdu
šen. Na sestanku so še dolgo 
»racionalizirali« in sprejeli za
ključke, da je eno kurirsko 
mesto resnično preveč, da bo 
telefonist poleg dela v centrali 
lepil še znamke in da vratar 
med službenim časom ne sme 
po cigarete v trafiko preko ce
ste.

Drugo jutro je direktor po
klical Jako in ga potrepljal po 
rami: »Tako, tako! Take ljudi, 
kot ste vi, potrebujemo. To je 
ljudi, ki ne mislijo samo nase, 
ampak na vse, na skupnost in 
razvoj zavoda. Tega ne bomo 
pozabili.«

In res niso!
Petnajstega je dobil Jaka 

Pik nagrado v znesku petnajst 
tisoč dinarjev, prvega pa od
poved z utemeljitvijo, da de
lovno mesto ni več potrebno.

Nič več se ne čudim, zakaj 
Jaki grozi ob besedi raciona
lizacija živčni zlom.
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Občinski praznik H). Juli) staciga naših delovnih uspehov

Razstavljale so naslednje 
gospodarske organizacije iz 
občine: Agrokombinat Emo
na, Arbo Podgrad, Ellux, 
Gradis — gradbeni polizdel
ki, Indos, Intertrans-Globus, 
Izolirka, Izolit Polje, Kemič
na tovarna, Tovarna kleja, 
Kolinska tovarna hranil, 
Mineral, Olma, Protektor- 
Vulkan, Sap, Saturnus, Teol- 
Oljarne, Toplarna, Totra 
Hrušica, vevški obrat papir
nice Vevče-Medvode, Žima 
Fužine in Žito; sodelovale 
pa so tudi Črevarna in Hla
dilnica Zalog.

Razstavljale in sodelovale 
so tudi delovne organizacije

ttavsst :&mi>

Poleg maket in gradiva za stanovanjske soseske je zbudila 
pozornost obiskovalcev tudi maketa bodočega občinskega cen
tra. Lokacija je premišljeno izbrana, saj je možen direkten 
in hiter dovoz z vozili, pa vendar bo tudi pešec varen pri svo
jih opravkih in bodo različne mirne dejavnosti imele tudi po
trebno tišino. Gradnja poslovne zgradbe nasproti stavbe ob
činske skupščine je že v zaključni fazi — v pritličju bo pre
skrbovalni center, v katerem bodo že letos lahko občani na
bavljali domala vse dnevno potrebne artikle pa tudi drugo 
blago. Prav tako nasproti stavbe občinske skupščine na voga
lu Proletarske ulice in Zaloške ceste so prejšnji mesec začeli 
graditi 12-nadstropno stolpnico z 48 stanovanjskimi enotami 
od garsonicr do 3-sobnih stanovanj. Po načrtih bo vseljiva 
konec prihodnjega leta. V centru bo še troje takih stolpnic. 
Vzhodno od poslovne zgradbe bo nižji objekt z moderno sa
mopostrežno restavracijo, kino dvorano in prostori za banko 
in pošto — za tp zgradbo že pripravljajo projektanti začetne 
načrte. Ob Zaloški cesti, vzhodno od stolpnice, ki so jo že 
začeli graditi, pa bo stavba z lokali za različne uslužnostne 
servise (frizer, cvetličarna, trafika ipd.) — načrti za to še niso 
končani. V središču bodočega centra bo ploščad s spomeni
kom. V naslednjih letih je torej pričakovati, da bo občinski 
center že dobil realno podobo in vsebino in bo lahko služil 

svojemu namenu

Športniki so dokumenti: 
uspehe zadnjega leta. Na 
nem mestu so bili pokali 
žavnih prvakov v hokeju 
ledu (mladinci HK Slavija), 
publlških prvakov v koš: 
(članice, člani in mladinci 
Slovan), republiških prvakov 
rokometu (članice RK Slov: 
in prehodni pokal Bineta G; 

zerja (strelci)

Podjetje SAP ni samo znano kot eno vodilnih prevozniških podjetij v Sloveniji; njegovi stran
ski obrati, predvsem obrat »Avtokaroserija«, uspešno dopolnjujejo osnovno dejavnost z izdelo
vanjem avtokaroserij in notranje opreme avtobusov in vozil za tehnične službe. Vsi obiskovalci 
so z zadovoljstvom ugotavljali elegantnost razstavljenih vozil in izrekali popolna priznanja na
predku kolektiva SAP.

anjš'r
Občinski odbor ZB 

to pot po obsegu ma 
narodnoosvobodilnega b< J 
tov, originalne primerk11 
sledovali iznajdljivost 
dencu in nekaj zaplenj 
je med najuspešnejšimi 
galne partijsko-političn1 
stave ZB je tako smise. 
občanov Ljubljana M01

letos sodeloval na razstavi. Sicer je bil njegov delež 
vsebinsko usmerjen v nekaj pomembnejših sestavin 

'kovale!'so lahko videli fotokopije vojnih dokumen- 
.- biskega tiska in prvih tiskovnih ilegalnih akcij, za- 
P Ijenju partizanskih ranjencev v bolnišnici na Stu- 
e hotnega strelnega orožja. Po mnenju obiskovalcev pa 
i !ltti bil občinski zemljevid s prikazom celotne ile- 
i« Dsti, postojank in važnejših bitk. Letošnji del raz- 
l* fijeval lanskega in prispeval k celotni podobi deleža 

narodnoosvobodilnem boju 1941—45.

izven naše občine: Astra 
Ljubljana — zaščitna sred
stva, Chemo-Ljubljana ke- 
mično-tehnično blago, DOZ 
Ljubljana, Elektrotehna 
Ljubljana, Jugoreklam, Ko
munalna banka Ljubljana, 
Mercator, Mladinska knjiga, . 
Modna oblačila Ljubljana, 
Obnova —■ gradbeno podjet
je Ljubljana, Petrol Ljublja
na, Pionir Novo mesto, Ra
šica Gameljne, Slovenija 
šport, Šumi Ljubljana in 
Veletekstil Ljubljana.

Na razstavi so nastopile 
tudi družbene organizacije 
Ljubljana Moste-Polje: Ob 
ZKPO — komisija za knjiž
ničarstvo in tisk ter likovna 
komisija s samostojno raz
stavo njenih dveh članov Vi
de Fakinove in Aladarja Za- 
hariaša, Ob ZTK s svojimi 
sekcijami, ObO DPM, ObO 
RK, ObO ZB, tovarniška 
glasila in Meščanska skup
nost, Občinska skupščina pa 
je razstavila makete in na
črte stanovanjskih sosesk in 
različne grafikone.

Usluge so nudili: Emona 
Ljubljana, Gostinsko podjet
je Moste, Ljubljanske mle
karne in Slovenija vino.

V sobi družbenih organizacij se je obiskovalec razstave ob 
občinskem prazniku lahko seznanil tudi s tovarniškimi glasili, 
ki izhajajo v naši občini. Kar 10 delovnih kolektivov naše 
občine izdaja svoja glasila: Agrokombinat ciklostirani Bil
ten, Emona tiskano glasilo z istim imenom (oba lista se bo
sta sedaj po združitvi podjetij združila v novo glasilo AE 
Vestnik) Intertrans-Globus tiskano Naše delo (zadnja števil
ka je že preimenovana v Špediter), Izolirka ciklostirane Ve
sti Izolirke, Kemična tovarna ciklostirani Glasnik Kemične 
tovarne Moste, SAP tiskano Glasilo kolektiva SAP, Saturnus 
tiskani Glas Saturnusa, Totraeiklostirani Glas Totrc, tovar
ne celuloze, papirja in kartona Vevče-Medvode in Količevo 
— tiskano Naše delo in Žito svoj ciklostirani Glasnik. To
varniškim listom se je pridružilo na razstavi tudi glasilo 
ObO SZDL, Ljubljana Moste-Polje Moščanska skupnost in 
obiskovalci so lahko ugotavljali, da so delovni ljudje naše 
občine zadovoljivo obveščeni o domači problematiki ter da 
se vodstva delovnih kolektivov in ObO SZDL trudijo čim
bolj uresničevali načelo javnosti svojega delovanja, ki je po 
ustavi oziroma statutih tudi potrebno.

Podjetje ŽIMA je v zadnjih letih doseglo vidne uspehe z modernizacijo naprav. Na ta način so 
proizvodnjo v zadnjih letih dvignili ne samo količinsko, temveč tudi kvalitetno. S tem so se pro
dajne možnosti podjetja kljub močni konkurenci povečale, predvsem pa se je povečal izvoz sor
tirane ščetine v dežele s konvertibilno valuto.
Celotni izvoz sortirane ščitne je dosegel v lanskem letu 109.000 $, medtem ko predvidevajo za te
koče leto 220.000 $. Da bo načrt izvoza v letošnjem letu dosežen dokazuje realizacija izvoza v I. 
polletju, v katerem so v Žimi dosegli za 113.000$ izvoza. Ta izvoz je bil v celoti realiziran na 
zahodno tržišče, kar je omogočila boljša kvaliteta, medtem ko so v prejšnjih letih izvažali pred
vsem na vzhodna tržišča.
Čeprav so v Žimi povečali količino ščetarskih izdelkov, še vedno ne zadovoljujejo vseh potreb 
domačega tržišča; zato nameravajo še v tekočem letu nabaviti ščetarske avtomate, s čimer upa
jo ,da bodo v celoti zadostili potrebam domačega tržišča po teh izdelkih.
Z modernizacijo so se izboljšali delovni pogoji, h erati pa so se povečali tudi povprečni osebni do
hodki na enega zaposlenega od 29.663 din v letu 1963 na 34.000 din v letu lOB-*

------------ -3r.r-r.y-.’

Protektor-Vulkan nam je ponovno pokazal svojo uslužnostno dejavnost s področja protektiranja 
in vulkaniziranja avtomobilskih plaščev in zračnic. Proizvajajo tudi penaste trakove za tesnila 
avtokaroserij in s tem artiklom že zalagajo vsa avto industrijska podjetja v državi. Z rekonstruk
cijo obrata bodo popolnoma osvojili proces nalivanja kovinskih koles z gumo, kar jim odoira ši
roko možnost nudenja tovrstnih uslug. Izkušnje v dolgoletnem delu so porok, da zadovoljijo sle
hernega naročnika s področja proizvodnje raznihgumijastih tehničnih predmetov. Obiskovalci so 
se lahko sami prepričali o širokem asortimentu izdelkov.

SO SlTisoči občanov
na razstavi ogledali uspehe 
in napore naših delovnih ljudi
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[HOŠ CANSKA]

kronika
VOLITVE V ORGANE 

UPRAVLJANJA

V gospodarski organizaciji 
SAP Ljubljana so 15. junija 
1964 izvolili kandidate, ki bodo 
v prihodnjem obdobju oprav
ljali funkcije v organih uprav
ljanja. V enajstih volilnih eno
tah je glasovalo skupno 1550 
volilnih upravičencev ali 90% 
od celotnega števila volivcev.

V delavski svet podjetja je bi
lo izvoljeno 51, v delavske sve
te ekonomskih enot pa skupno 
119 kandidatov.

NOVA INDUSTRIJSKA 
PREHRANA V KOMBINATU 

ŽITO
Po naj novejših poročilih bo 

verjetno že v tem mesecu za
čela obratovati nova industrij
ska pekarna v kombinatu Žito. 
Skupina monterjev iz beograj
skega podjetja Termoelektro z 
vso resnostjo montira stroje in 
vse kaže, da bo nova pekama 
vsak čas začela s proizvodnjo. 
S tem pa bo rešen problem 
redne prekrbe mesta Ljublja
ne s kruhom, problem, ki je 
bil nekajkrat že zelo pereč.

Gibanje prebivalstva
Od 15. junija do 15. julija se 

je priselilo na področja matič
nega urada Moste 127 ljudi (52 
moških in 75 žensk), izselilo pa 
100 (52 + 48). Živorojenih je 
bilo 38 otrok (18 + 12), umrlo 
pa je 31 občanov (18 -f 13). V 
območju matičnega urada Po
lje je bilo živorojenih 31 otrok, 
umrlo pa je 13 občanov. Na 
področju matičnega urada Dol
sko sta se rodila 2 otroka, umrl 
pa ni nihče.

Število prebivalstva v občini 
na dan 15. julija 1964: Moste 
21.782 (10.224 + 11.558), Polje 
14.166 (6.811 + 7.355), Dolsko
1.374 (663 + 711), skupaj 37.322 
(17.698 + 19.624).

ŠMARTINSKO CESTO 
PREUREJUJEJO

Križišče Smartinke ceste s 
Pokopališko je v zadnjem času 
postalo zelo zapleten promet
ni vozel. Skozenj prevozi vsak 
dan na stotitne motornih vozil, 
zlasti tovornjakov in avtobu
sov, zakaj industrijski prede) 
Most s skladišči in številnimi 
tovarnami je močno povečal 
svoje kapacitete. S tem pa se 
je vzporedno povečal tudi pro
met po okoliških cestab.

V začetku julija so začeli de
lavci Cestnega podjetja Ljub
ljana s širjenjem tega križi
šča in delajo s polno paro, da 
bi čimprej zaključili dela ter 
s tem pripomogli k varnejše
mu prometu. Povedati je nam
reč treba, da je bilo na tem 
križišču že precej prometnib 
nesreč prav zaradi njegove ne
urejenosti.

Tone Bančič

JULIJA V KINU TRIGLAV
Od 1.-3. nemški film TI, DRAGA MOJA, OSTA

NEŠ TU; od 4.-6. avstrijski barvni film PRI ORNEM 
KONJIČKU; od 7.-8. sovjetski film IVANOVO OTRO
ŠTVO; od 9.—11. francoski film FRANCOZINJA IN 
LJUBEZEN; od 12.—13. italijanski VV film GARSO
NJERA; od 14.-16. angleški VV film NIKOLI NE PO
PUŠČAJ; od 17.—20. italijanski barvni CS film MA
ŠČEVANJE V1IKINGOV; od 21.-22. domači film 
DVOJNI OBROČ; od 23.-24. egiptovski film ALŽIRKA 
DŽAMILA; od 25.-27. ameriški barvni CS film LE
TEČI TORPEDO; od 28.-29. domači film SIBIRSKA 
LADV MACBETH; od 30.—31. francoski film BUR- 
KEZI.
AVGUSTA V KINU TRIGLAV

Od 1.-4. ameriški VV film KRVNIK IZ NEVADE; 
od 5.-6. domači film NEVESINJSKA PUŠKA; od 
7.-9. ameriški barvni film DVA JEZDECA; od 10.—12. 
italijanski CS film UGRABITELJI SABINK; od 13.—14. 
domači film OTOKI; od 15.—17. ameriški VV film 
OSAMLJENI SO HRABRI; od 18.—20. ameriški CS 
film ZLATO SEDMIH SVETNIKOV; od 2I.-22. ame
riški CS film ZLATI CADILAC; od 23.-25. španski 
barvnj film MOJ POSLEDNJI TANGO; od 26.-27. 
ameriški film GENERAL BUSTERJA KEATONA; od 
28.-29. domači barvni film POT V VESOLJE; od 30. 
avgusta do 1. septembra angleški barvni CS film VE
SELI KLUB MLADIH.

Kaj je z Graditeljem?
Čemu le to vprašanje? Kaj je to Graditelj? Pred 

mesecem dni je bilo to še samostojno gradbeno 
podjetje na Šmartinski cesti, sedaj pa je — na pol 
— priključeno k Obnovi, zakaj občinska skupščina 
Ljubljana Moste-Polje je že dala svoje soglasje za 
to priključitev, skupščina Ljubljana-Bežigrad pa bo 
o tej zadevi razpravljala jpseni. Zakaj priključitev? 
Povsem običajen pojav integracije, ki jih je danes 
nič koliko na dnevnem redu? Ne! Gre za mnogo 
globlje stvari. Pred dvema letoma so odstavili nek
danjega direktorja Z. zaradi slabega gospodarje
nja. A vendar je ta več kot 10 let vodil podjetje 
skoraj brez spotikljajev, ko ga pa je zapustil, Gra
ditelj ni imel niti dinarja dolga. Šlo je menda le za 
osebno okoriščanje, kar je moral bivši direktor po
vrniti.

In sedaj? Po dveh letih je prišlo podjetje »na 
kant«. Govori se menda o približno 100 milijonih 
deficita ter o mnogih drugih posledicah — spet! — 
slabega gospodarjenja. Direktor Z. je odšel, nje
govo mesto je zasedel novi direktor H., nekdanja 
računovodkinja L., ki je poprej delala več let pod 
prejšnjim direktorjem zakonito, je sedaj »ujela ko
rak« z novim direktorjem, obema pa je uspelo pod
jetje v dveh letih privesti na rob propada. Razne 
komisije in preiskave so ugotovile več gospodarskih 
nepravilnosti. Kdo bo zanje dajal odgovor? Delav
ci, 160 ljudi, ki so sedaj prepuščeni novim gospo
darjem ali pa celo negotovosti v prihodnosti? Ti 
prav gotovo ne, ker so bili igračka v rokah dveh, 
treh vodilnih uslužbencev. Le-ti pa so spet videli 
samo sebe, zraven tega pa se lotevali del, ki jih 
tako majhno podjetje ni bilo zmožno realizirati. Po
ložaj je za zdaj še precej nejasen, direktor je sicer 
odstavljen — upajmo pa, da bomo lahko v prihod
nji številki temeljito obdelali ta problem, ki naši 
občini ni preveč v ponos.

V NOVIH JARŠAH
TURISTIČNO DRUŠTVO
Severozahodni del naše ob

čine, teren Nove Jarše, se v 
zadnjih letih vse bolj in bolj 
razvija in dobiva nove oblike. 
Prav zaradi tega je terenski 
odbor SZDL čutil potrebo po 
ustanovitvi novega organiza
cijskega telesa — turističnega 
jdruštva. To drkiStvo naj bi 
skrbelo za primerno zunanjo 
ureditev* tereria z zelenimi po
vršinami, za ureditev rekrea- 
cijskega prostora v bližini Sa
ve in za navajanje prebivalcev 
k redu, čistoči in olepševanju 
Okolice. Prazne površine v No
vih Jaršah, zlasti okrog števil
nih stanovanjskih blokov, pa 
tudi okrog industrijskih poslo
pij, naj bi dobile čim lepši vi
dez.
' Seveda pa ni samo to osnov
ni namen turističnega društva. 
Poleg prej omenjenega ima na
logo tudi vzgajati ljudi, pred
vsem mladino, v ljubitelje na
rave, izletništva in nasploh 
kulturnega odnosa do obisko
valcev, tudi tujcev.

Na prvem ustanovnem se
stanku so izvolili odbor, ki ga 
bo vodil kot predsednik tov. 
Stanko Jereb, sprejeli pa so 
tudi vrsto sklepov, ki naj 
usmerjajo delovanje društva.

Tone Bančič

Naši najmlajši 
letujejo

Komisija za letovanja) pri ob
činskem odboru DPM sporoča: 
V obmorskih bazah za letova
nje (Zabratija, Pacug) je do
slej letovalo 85 predšolskih in 
170 šolskih otrok. V sedanjih 
izmenah je na morju 172, na 
višinskem letovanju v Zireh pa 
63 otrok.

V letošnji sezoni bodo šle na 
morje še po dve izmeni, v Ži
ri pa tudi še ena izmena šol
skih otrok. V septembru pa bo 
šla na morje še skupina pred
šolskih otrok.

Prostih je še nekaj mest zla
sti za 4. obmorski izmeni, za 
septembrsko izmeno predšol
skih otrok in za izmeno v Ži-

reh. Starši pravočasno prijavi
te svoje otroke za letovanje.

Za otroke, ki ostajajo doma, 
je na razpolago baza za dnev
na letovanja Na gmajni. Tu 
imajo otroci preskrbljeno celo
dnevno prehrano oziroma dve 
malici in kosilo, varstvo in raz
vedrilo. Ob 8. uri zjutraj se 
zbirajo na zbirališčih: pred

osnovno šolo Vide Pregarčeve, 
pred stavbo občinske skupšči
ne in pred osnovno šolo Kette- 
Mum, od koder gredo z vzgo
jitelji Na gmajno; vračajo se 
okrog 17. ure.

Povsod so otroci zadovoljni, 
se dobro počutijo in so pod 
skrbnim nadzorstvom vami 
pred kakršnokoli nezgodo.

Le v kup, le vkup, uboga gmajna
Že prve dni julija 1941 se je 

v Kašeljskem hribu nad Zalo
gom zbralo 12 oboroženih bor
cev. V tako imenovani Mrzli 
dolini nad Mazovčevo domači
jo so si uredili majhno tabo
rišče, Mazovčeva mama pa 
jim je doma pripravljala 
hrano.

Izdajalski orožnik Sušnik je 
fašiste kaj kmalu opozoril, da 
se pri Mazovcu mude oboro-

Narodni heroj Albin Grajzer, 
padel 1. 1944 in ...

ženi prav tisti komunisti, ki 
so se že v aprilu spretno iz
ognili aretaciji. Tudi po osem
krat na dan so fašisti preisko
vali Mazovčevo domačijo, po
stavljali okoli nje zasede in 
nadlegovali vsakega človeka 
tam okoli, a vselej brez uspe
ha. Globlje v gozd pa si stra
hopetni Lahi še niso upali.

Prav tisti dan, ko je koman
dir Risto poslal v Ljubljano 
kurirja, da naveže zvezo z 
glavnim poveljstvom in prine
se potrebna navodila, je četa 
zvedela, da nameravajo Itali
jani drugi dan preiskati za
hodno stran Kašelj skega hri
ba. Hrib ni visok in na gladki 
gozdnati strmini je težko naj
ti primeren položaj za uspe
šen boj. Razen tega pa je te
kla po vrhu grebena tudi nem- 
ško-i talij anska razmejitvena
črta, ki so jo nadzorovale 
nemške straže in patrulje. Tak 
položaj ni bil prav nič rožnat 
za bitko, posebno ne za prvo 
bitko neizkušenih patizanov; 
kljub temu pa je bilo treba 
nekaj ukreniti. Po kratkem 
posvetu so partizani sklenili 
počakati na prihod Italijanov.

Drugo jutro se je četa pre
maknila tik pod mejo. Počiva
la je na kopastem obronku in 
v pripravljenosti čakala na vr
nitev svojega kurirja in na na
povedani prihod Italijanov. 
Dva borca sta ležala v zasedi 
zgoraj na meji in pazila, da ne 
bi prišlo do presenečenja s ti
ste s'trani, komandir Risto in 
Grajzerjev Albin pa sta z dalj
nogledom oprezala po dolini 
pod seboj. Zdaj se je spodaj 
nekaj premaknilo.

»Poglej, že prihajajo. Po Ka
šeljskem mostu jih gre cela 
kolona,« se je obrnil Albin k 
svojemu komandirju in mu je 
potisnil v roke daljnogled. 
Njegove, nemirne oči so se za
svetile v nestrpnem pričakova
nju, kaj bo komandir odločil.

»Tudi z zaloške strani pri
hajajo,« mu je vrnil novico Ri
sto, »v Sostro pa se vozijo iz 
Ljubljane kar s kamioni.«

Odložil je daljnogled, pri
sluhnil oddaljenemu brnenju 
avtomobilov in nejevoljno na
grbančil čelo. Odločitev ni bila 
lahka. Sprejeti boj pri tako 
neugodnih okoliščinah je bilo

zelo tvegano; od te prve bitke 
bi bilo tudi odvisno, kako se 
bodo fantje zadržali tudi po
zneje. Fantje so mu zaupali, 
zato jih nilAkor ne sme ra
zočarati ... Po kratkem pre- 
mišljanju se je obrnil in z Al
binom sta se vrnila k tovari
šem, ki so čakali, kaj bo od
ločil.

»Preveč jih je za nas,« je 
dejal. »Hrib obkoljujejo in 
bržčas bodo zasedli tudi mejo 
nad nami. Umakniti se mora
mo torej na nemško stran. V 
zasavskih hribih bomo organi
zirali ljudi in tam zberemo 
skrito orožje in municijo. Ko 
to opravimo, se vrnemo. Ta
krat bomo močnejši, bolj iz
kušeni.«

Molče so borci oprtali na
hrbtnike, vzeli vsak svojo pu
ško in previdno odšli čez me
jo. Meja še ni bila zasedena, 
toda komaj so se malo od
daljili in se spustili po poboč
ju proti Besnici, so nad seboj 
že zaslišali premikanje. Svo
jim fašističnim zaveznikom so 
prihajali na pomoč tudi Nem
ci, niti slutili pa niso, da je 
bil njihov prihod le za dobro 
minuto prepozen.

Pod Besnico preide ozka do
linica v gozdnato sotesko, po 
kateri drži ob potoku proti 
Podgradu le ozka steza. Potok 
ni globok, toda spričo strmine 
bregov in velike goščave je le 
na nekaj mestih prehoden. 
Razgleda ob njem pa ni prav 
nobenega.

Četa se je ustavila. Nič sum
ljivega ni bilo slišati ob po
toku; le valovi so kakor vedno 
enakomerno šumeli. Prva dva 
sta se spustila v jarek, da bi 
zavarovala prehod. Kmalu za 
njima so se spustili še drugi 
in brez nezgode so prečkali 
pot in potok. Risto in Albin 
sta bila zadnja in prav takrat, 
ko sta hotela še zdrsniti po

... Polde Mazovcc, padel leto 
1942, oba udeleženca prvega 
spopada z nemškim okupator* 

jem

strmini do prelaza, se je pr1 
brvi nenadoma prikazal neto* 
ški vojak.

»Halt! Halt!« je vpil za bor
ci, ki so se že izgubljali v na
sprotni breg, in dvigal orožje- 
Risto in Albin sta se samo ti
ho spogledala in naperila svo
ji puški...

V gozdu nad prehodom j0 
zagrmelo. Odmev dveh strelov 
je zadonel vzdolž soteske, se 
še nekajkrat odbil od strmm 
pobočij in končno utihnil o0* 
kje v daljavi. Ob brvi na bes- 
niškem potoku pa Je obležto 
prvi nemški vojak, ki ga j0 
v Sloveniji podrla partizanski 
krogla. Dne 16. julija so slo
venski partizani ubitemu oku
patorskemu vojaku zaplen11 
prvo puško. Ivan Ferlež 

(Viharni časi II., str. 6-8)



MOSCANSKA SKUPNOST 9

Književniki in knjige
Komisija za knjižničarstvo 

in tisk pri ObZKPO Ljubljana 
Moste-Polje je na svojevrsten 
način sodelovala na razstavi ob 
občinskem prazniku: povabila 
je v občini živeče besedne 
Umetnike, naj razstavijo svoja 
dela! Ljubeznivo so se odzvali 
vabilu, vodstvo LK Moste je 
dodalo še nekaj del pomemb
nejših avtorjev iz polpretekle 
dobe in Obiskovalci razstave so 
se z zanimanjem ustavljali v
2. nadstropju, kjer so v sobi 
družbenih organizacij poleg 
Potujoče knjižnice — kovčka, 
telesno-kultumih, športnih, 
glasbene šole, tiska RK in 
h>PM eksponatov spoznavali 
tudi občane — pisatelje, pesni
ke in dramatike. Nastopili so: 
Marja Cerkovnikova s knjigo 
za pionirje Dopoldanski in po
poldanski otroci, Viktor Konjar 
s pesniškima zbirkama Vrni se, 
življenje in Odmevi samotnega 
jutra, Manica Lobnikova z ro
mani Gorniki in čas, Ledinča- 
ni, Rosa na pajčevini in dra
mo Jirga Butolen, lani 27. mar
ca umrli pisatelj Bogomir Ma
gajna z meditativno-čustveno 
Prozo in deli za mladino Gor
nje mesto, Na bregovih srca, 
Zaznamovani, Odmev korakov, 
Brkonja Celjustnik in V deželi 
Pravljic in sanj, lani novembra 
umrli partizanski pisec Jože 
Mekinda-Franci z dokumentar
nim izsekom iz zgodovine par
tizanskih bojeh Pohod II. gru
pe odredov na Štajersko, Ivan 
Minatti s pesniškimi zbirkami 
S poti, Nekoga moraš imeti 
rad, Veter poje, z lutkovno 
igrico Slamnati voliček in s 
Prevodi pesmi v francoščini, 
nemščini, italijanščini, poljšči
ni in srbohrvaščini, 1. 1943 pad
li narodni heroj, pesnik in dra
matik Jože Moškrič s pesni
škim izborom Pesmi in z igro 
Rdeče rože, Lovro Kuhar-Pre- 
žihov Voranc z Jamnico in Do
berdobom — oba romana je pi- 
fcal v 1. 1939/40 v Polju oziro
ma v Sneberjah, Marjan Ro
žanc z zbirko novel Mrtvi in 
Vsi ostali, Jože Šmit s pesni
škima zbirkama Srce v besedi 
in Trepetlika in z deli za naj- 
jnlajše Kaj nam je popisal Ja- 

Kdo živi v tej hišici, Mar
jetka, Dvojni cvet in Pol za ša- 
‘° Pol zares, Igor Torkar s sa
tiričnim predvojnim Blaznim 
Kronosom in dramami Pisana 
^nga, Pozabljeni ljudje in Ve
lika preizkušnja, Lojze Zupanc

s spomini na otroštvo v Mo
stah, Lajnar svete družine in 
Branko Žužek s pesniško zbir
ko Padajo rožnati listi in z de
li za mladi rod Mojster Hudo- 
gled in Marko, O fantu, ki je

po suhem jadral, Sneguljčica 
in Ugrabljena sestra.

Seveda ni namen teh vrstic 
ikakorkoli oceniti dela nasto
pajočih. Naj pa bo dovoljena 
organizacijska opomba: veljalo 
bi povabiti vsaj koga od avtor
jev na razgovor o njegovem 
delu ali o položaju v naši knji
ževnosti ipd. Tolikšen odziv 
besednih umetnikov, prej ali

Po letu dni smo se po
novno sestali, da v tovari
škem duhu pomerimo svoje 
zmožnosti in dostojno pro
slavimo Dan borca, hkrati 
pa tudi obCinski praznik ter 
tako damo pobudo ostalim 
delovnim kolektivom obCine 
Moste-Polje, da s športnim 
delovanjem krepimo medse
bojno tovarištvo. Letos smo 
že Četrtič izvedli športno 
tekmovanje v streljanju z 
zraCno puško, kegljanju in 
balinanju. Sodelovalo je 26 
ekip iz delovnih kolektivov 
Gradis Moste, Železniška

sedaj živečih v naši občini, je 
porok za uspešen nastop vsaj 
v bližnji sezoni. In še vsebin
ska opomba: šolska vodstva in 
komisija za knjižničarstvo in 
tisk pri ObZKPO Ljubljana

Moste-Polje bi lahko preneka- 
tero lepo misel in idejo iz del 
domačih avtorjev prenesla v 
zavest naše (šolske) mladine z 
razpisom tekmovanja za n. pr. 
Moškrič evo značko. Tako bi 
avtorji še bolj zaživeli z ob
čani in Obratno, dobra knjiga 
pa bi še bolj prodrla med si
cer že številne ljubitelje lepega 
branja v občini. AM

tovorna postaja, Saturnus, 
Indos, vevški obrat papirni
ce VevCe-Medvode, Sap 
Ljubljana, Slovenija ceste, 
Izolirka, Emona, Invalid 
Moste in (izven konkurence) 
Slovan. Skupno je nastopilo 
130 tekmovalcev.

V kegljanju je prvo mesto 
pripadlo ekipi Invalid Mo
ste, naslednji dve pa ekipa
ma delovnih kolektivov In
dos in Saturnus. V balina
nju je bila razvrstitev na
slednja: KemiCna, VevCe in 
Invalid Moste, v streljanju 
z zračno puško pa je prvo 
mesto zasedla ekipa Gradi
sa — kovinski obrat, drugi 
je bil Invalid Moste, tretja 
pa ekipa Železniške tovorne 
postaje Moste.

Tečaj za nego bolnika na domu

Športna srečanja
VOJAŠKIH INVALIDOV IN ČLANOV DELOVNIH 
KOLEKTIVOV OBČINE MOSTE-POLJE ZA DAN 

BORCA IN ZA OBCINSKI PRAZNIK

Krajevna skupnost Zelena 
toma je organizirala servis za 
"fffo bolnikov na domu. Po- 
sLužujejo se ga lahko delovne 

r9anizacije za svoje člane in 
anhovc družine in posamezni-

vsa dela, potrebna za čim
prejšnje okrevanje bolnika. Za 
člane delovnih kolektivov bo 
opravljal servis nego bolnikov 
na vsem območju mesta Ljub
ljane, v Polju, na Vevčah, v

Dne 16. junija so se sesta
li vsi tekmovalci na zaključ
ni prireditvi, na kateri so 
prvo in drugo plasirane eki
pe prejele pokale, tretje 
plasirane pa plakete. Vse 
sodelujoče ekipe so dobile

Miki; podeljevanje priznanj negovalkam po uspešno 
opravljenem tečaju

^la^boiS,l}}ka servisa bo 
Ifzvstv*0™ vs° Potre 

Priprlo Pomoč, po pc
nlk°vim liala hrano tudi

Javnika in opra

Zalogu in bližnjih vaseh. Od 1. 
julija dalje se občani in de
lovne organizacije lahko po
služujejo uslug servisa, ki ima 
prostore v Rožičevi ulici 1 a, 
naročila pa sprejema pisarna 
KS Zelena jama, Perčeva 22, 
tel. 37-759.

lične spominske diplome. 
Ko je analiziral uspehe po
sameznih ekip, Je Peter 
Stcrk, predsednik občinske 
organizacije ZVVI Moste- 
Polje, posebej poudaril, da 
so vsi sodelujoči dokazali 
visoko stopnjo tovarištva, 
borbenosti in zavesti. Cilj 
teh športnih tekmovanj niso 
visoki rezultati, pač pa za
vestna težnja vsakega posa
meznika ohranjevati borbe
ne tradicije naše revolucije 
ter kovati tovarištvo med 
vojaškimi invalidi, borci In 
Člani delovnih kolektivov. 
Zavedati se moramo, da tu
di invalidi ustvarjajo na 
svojem delovnem mestu in 
da so enakovredni člani de
lovnih organizacij, tovarn, 
podjetij. Zahvalil sc Je za 
veliko pomoč delovnih orga
nizacij, ki so finančno pod
prle prireditev in ker na
sploh pravilno rešujejo pro
bleme invalidov in borcev 
tako s sistematizacijo de
lovnih mest za Invalide kot 
z reševanjem stanovanjskih 
težav. Pozval Je vse navzo
če In še druge, da sc v pri
hodnjem letu odzovejo tudi 
k Jubilejnemu tekmovanju.

ZDRAVNIK IN Ml
Tudi v naši občini s TBC še ni premirja

Industrializacija prinese ob
čanom mnogo dobrega, tako da 
skoraj pozabljamo na proble
me, ki se nam v naraščajočem 
tempu življenja zdijo manj 
važni. Ti »skriti-« problemi po
stanejo važni šele takrat, ko 
zberemo podatke o njihovi 
družbeni škodi. Eden takih 
problemov je še vedno tuber
kuloza. V naši občini, kjer je 
večina delavskega in kmečkega 
prebivalstva, imamo okrog 300 
bolnikov z aktivno pljučno tu
berkulozo. Z zdravili za zdrav
ljenje te bolezni ni težav, tudi 
zdravilišča so nam na razpola
go. Težave pa nastopajo, ko 
pričnemo z zdravljenjem na 
domu. Zakaj? Za zdravljenje 
tuberkuloze je predvsem važ
no bolnikovo okolje.

Tu pridejo v poštev urejene 
stanovanjske prilike,_ urejeni 
družinski odnosi, urejena pre
hrana in urejeni odnosi na de
lovnem mestu.

Vemo, da se jetika razvije v 
manj odpornem organizmu. 
Človek, ki je preutrujen, ki s

bij eno zdravje. Redno kontro
liramo svoje varovance in jih 
po potrebi pošiljamo v okreva
lišča. Tako s pravočasnim 
ukrepanj em preprečujemo dalj
ša bolehanja in skušamo 
zmanjšati število ponovnih 
obolevanj.

Ker smo občina z zelo raz
vito industrijo, nam je nujno 
potrebna nekvalificirana delov
na sila. Pri nekvalificiranih 
delih zaposlujemo delavce tudi 
iz drugih republik, ki pridejo 
zdravi na delo. Naša skrb je, 
da jim zagotovimo primerne 
življenjske pogoje, ker vemo, 
da pri obremenitvi, ki jo za
nje predstavlja težko delo pri 
nas, obolevajo tudi za tuber
kulozo: 20 % vseh naših bolni
kov iz drugih republik, ki so 
zboleli pri nas!

Se tako vestna dispanzerska 
služba ne bi mogla uspešno za
tirati tuberkuloze, če ne bi na
šla pomoči v sodelovanju z 
družbenimi organizacijami, s 
podjetji, s celotno družbo. 
Družba s stremljenjem po dvi

svojo okolico ni zadovoljen, ki 
si ne zna in ne more izboljša
ti svojih razmer, kaj lahko 
oboli za to boleznijo.

Neprimerne stanovanjske in 
higienske prilike, pomanjkljiva 
ali nepravilna prehrana, ne
primerno delovno mesto pogo
jujejo razvoj tuberkuloze.

Ko se nam posreči obolelega 
za tuberkulozo zazdraviti, pa 
nastopi problem, kako mu za
gotoviti, da bo pridobljeno 
zdravje tudi obdržal. Ce so v 
družini dobri odnosi, če so so
delavci polni razumevanja, 
nam ni težko doseči popolnega 
ozdravljenja. Ce pa se mora 
bolnik vrniti v prenapolnjeno, 
vlažno in temino stanovanje, če 
si ne more preskrbeti zadostne 
in primerne prehrane, če ne 
najde razumevanja pri tovari
ših na delovnem mestu, priča
kujemo v kratkem poslabša
nje zdravstvenega stanja. Na
loga proti tuberkulozne službe 
je preprečevati obolevanje za 
tuberkulozo in čim dalj po 
zdravljenju ohranjevati prido-

gu življenjskega standarda^ s 
stremljenjem po izboljšanju 
medsebojnih odnosov, pomaga 
v boju proti tuberkulozi. Z or
ganizacijo in dobro izvedeno 
fluorografsko akcijo v letoš
njem letu smo zajeli in poslali 
na zdravljenje prav vse bolni
ke na našem področju. Ugoto
vili smo, da naši občani ne obo
levajo za to socialno boleznijo, 
ugotovili pa smo tudi, da raz
širjenost procesa pri posamez
nikih ni več tako obsežna, kot 
je bila pred nekaj leti.

Prizadevanje družbe, priza
devanje dobre patronažne služ
be in skrb protituberkuloznega 
dispanzerja nam je dala ta 
skromen in vendar pozitiven 
rezultat.

Z vestno kontrolo zazdrav- 
Ijenih, z natančnim izvajanjem 
zdravljenja in s sistematskim 
zaščitnim cepljenjem mladine 
bomo še nadalje skušali zmanj
ševati število obolelih za tu
berkulozo v naši občini.

Dr. Zlata Pirnat



MOSCANSKA SKUPNOST 10

Občani
pišejo

TOV. UREDNIK!
Nič takega ne bom napisal, 

česar še ni opazil ta ali oni 
občan in pridal kako pikro. 
Kolikor pa vem, so o tem raz
pravljali tudi nekateri zbori 
volivcev. Zanima me le, če so 
o tem razpravljali organi in 
strokovnjaki, ki za to odgo
varjajo?

KJE TIČI ZAJEC?
Skoraj pravilo je že, da po

tem, ko so ceste, hodniki ali 
nasadi urejeni in je investira
nega mnogo denarja in truda, 
pridejo delavci, ki začno na 
istem mestu kopati jarke za 
kanalizacijo ali telefonsko na
peljavo. Da ne bom abstrak
ten: gre primer med stano
vanjskimi bloki med Pokopa
liško in Zaloško cesto, čudim 
se, kako je mogoče vrstni red 
posameznih del sinhronizirati 
tako nestrokovno, da je nepo
trebnega dela in stroškov čim 
več. Podoben primer sem te 
dni opazil tudi v Prvomajski 
ulici, kjer so delavci uredili 
hodnik (ki ga sicer nihče ne 
uporablja), tri dni pozneje pa 
so drugi delavci na istem me
stu začeli kopati jarke.

Ker se zlasti v zadnjem ob
dobju trudimo, da bi varčevali 
pri investicijah, mislim, da ta
ki primeri zaslužijo več pozor
nosti pa tudi graje, čeprav ne
kateri opravičujejo to s tem, 
da tu ne gre za velike zneske. 
Kdo je torej odgovoren za ta
ke primere?

Peter Gruden

Pa še to
Pod tem naslovom je v 6. 

številki vašega časopisa opisal 
svoje težave repor ter-amater, 
ko je hotel poizvedovati o raz
položenju in počutju nekate
rih delavcev v podjetjih, ki so 
prešla na 42-urni delovni te
den. Vsekakor je tak obisk v 
podjetju zaželen in menimo, 
da je koristen, ker taka repor
taža lahko mnogo prispeva k 
temu, da preidejo na skrajša
ni delovni čas tudi tista pod
jetja, ki delajo doslej še po 
starem. Zelo čudno pa se nam 
vidi, ko vaš tovariš piše, s 
kakšnimi težavami se je boje
val, da bi prišel do delavcev. 
V vseh organiziranih družbah 
obstajajo neke formalnosti, 
brez katerih si ne moremo mi
sliti urejenega poslovanja. To 
so dejstva in tem formalno
stim se ni mogoče izogniti.

Delovne organizacije obisku
jejo dnevno številni ljudje, ki 
so z njimi ali v poslovnih od
nosih ali pa se želijo kot druž
beni delavci informirati o naj
različnejših aktualnih vpraša
njih v posameznih podjetjih. 
Spričo tega so tisti ljudje, ki 
v podjetjih sprejemajo zuna
nje stranke, s časom zelo na 
tesnem in je običaj, da se zu
nanji gostje prej najavijo, da 
se zanje rezervira čas. Te 
prakse se ne poslužujejo sa
mo poslovni ljudje, marveč 
tudi reporterji Dela, Ljubljan-

Možčanska skpupnost, glasilo 
občinskega odbora SZDL Ljub
ljana Mostc-Polje, izhaja en
krat mesečno v 3200 izvodih. 
Ureja uredniški odbor, pred
sednik Stefan Trobiš, glavni in 
odgovorni urednik Bogdan 
Sturm. Rokopise in slike po
šiljajte na naslov: Uredništvo 
In uprava MSK, Ljubljana, Ob 
Ljubljanici 42/II, tel. 36-690, 
int. 8. Rokopisov ne vračamo. 
Tekoči račun pri NB Ljublja
na, občinski odbor SZDL Ljub
ljana Moste-Poljc, Meščanska 
skupnost 600-14-608-211. Celo
letna naročnina 240 dinarjev, 
polletna 120 dinarjev (plačlji
vo naprej), posamezna števil
ka 20 dinarjev. Tisk CZP Ko
čevski tisk, Kočevje.

skega dnevnika, RTV, Delav
ske enotnosti itn. Povsem ra
zumljivo je, da se mora vsak, 
ki želi vstopiti v podjetje, ja
viti najprej pri vratarju, ki ga 
nato napoti v določeni sektor 
v podjetju. Takšen je hišni red 
in takšna je praksa povsod 
po svetu. Zato smo tembolj 
presenečeni, da je ta postopek 
tako zelo motil vašega repor- 
terja-amaterja.

Poudarjamo, da so ljudje, 
ki se zanimajo za počutje de
lavcev ali za druge socialne in 
podobne probleme, vselej do
brodošli, vendar brez sprem
stva in predhodnega dovolje
nja nima prav nihče vstopa v 
proizvodne prostore. To zah
teva način dela in to je uzako
njeno v statutu podjetja. Vaš 
reporter si ne more predstav
ljati, kaj vse bi lahko nastalo, 
če bi bil vsakomur dovoljen 
neposreden vstop v proizvod
ne prostore. Prvič je tu čuva
nje poslovne tajne, drugič ob
stajajo obrati in oddelki, kjer 
je način dela tak, da lahko 
pride do nesreče, in tretjič že 
sama organizacija dela zahte
va, da se ljudi na delovnih 
mestih ne moti. Za razgovor 
so v podjetjih sprejemne so
be, kjer se lahko vsakdo ne
moteno pogovori s katerim
koli članom kolektiva. Razum
ljivo pa je, da mora, če se 
predhodno ne najavi, počakati 
vsaj toliko časa, da se za iska
nega člana kolektiva — to ve
lja še posebej za tiste, ki de
lajo v proizvodnji — dobi za
mena, ker zahtevajo proces 
dela in stroji kontinuirano 
prisotnost ljudi. Zato je ilu
zorno misliti, da bi v podjet
ju, ki je količkaj organizira
no, dobil reporter povabilo, 
naj vstopi v obrat in naj se 
pogovarja z delavci bodisi za 
krajši ali za daljši čas.

Postopek, ki smo ga naved
li, je popolnoma pravilen, 
medtem ko je pojmovanje va
šega reporterja popolnoma 
zrešeno, ker se ni niti pred
hodno najavil niti se ni izka
zal z novinarsko legitimacijo. 
Dobra organizacija dela rodi 
uspehe ne samo v podjetjih, 
temveč tudi v drugih organi
zacijah in se ne moremo stri
njati z zaključkom vašega re
porterja, da bi dezorganizaci- 
ja v podjetjih pospeševala no
vinarjevo delo. Tudi zaklju
ček, ki ga je vaš reporter po
stavil, je popolnoma zgrešen 
in mu svetujemo, naj v pri
hodnje ubere pot, ki je običaj
na in povsod v praksi.

Inž. Anton žugel

Tovariš urednik, 
rad bi pojasnilo!
Spomladi so kot marsikate

ro krpali tudi Zaloško cesto. 
Ni mi pa jasno, zakaj so na 
več mestih ostale 2—4. cm glo
boke jame. Zakaj jih niso na
polnili do nivoja ceste? Po teh 
jamah sedaj skačejo motoma 
vozila in se kvarijo, že lani 
sem o tem pisal v Moščanski 
skupnosti, pa kot kaže, kriti
ka nas občanov in uporabni
kov cest prav nič ne zaleže.

Kaj pa dela naša gradbena 
inšpekcija?

O njej bi povedal tole: 
Pred kratkim sem se oglasil 

v pisarni gradbene inšpekcije 
občinske skupščine Moste-Po- 
Ije zaradi te zadeve. V pisarni 
je bila neka tovarišica in po
vedal sem ji, za kaj gre. Sve
tovala mi je, naj napišem pri
javo, jo kolkujem s 50 din in 
vložim v vložišču! Komaj sem 
se zadržal, da nisem zarohnel. 
Mar ni dolžnost inšpekcije sa
me, da se zanima, kako so de
la opravljena, saj naša družba 
težko zbira finančna sredstva 
in prispevek za ceste je tudi 
dovolj visok, delo pa je po
vršno opravljeno. Odgovora bi 
torej želel na dve vprašanji:
1. Zakaj ni cestno podjetje 
opravilo delo na cesti tako, 
kot je treba? 2. Zakaj je po
treben tak birokratski posto
pek pri inšpekciji?

Ob 20-letnici jugoslovanskega 
Rdečega križa

Večkrat se odborniki RK 
vprašajo, kaj naše organizaci
je neposredno nudijo svojim 
številnim članom. Pri bežni in 
površni presoji bi menili, da 
se je v preteklem obdobju vse 
končevalo le pri socialnih pod
porah in mednarodni pomoči, 
posebno še, ker se s postop
nim zmanjševanjem le-te tu 
in tam manjša tudi število 
članstva. Po drugi strani pa 
prenekateri naši člani še ved
no plačujejo članarino le kot 
neko tradicionalno obveznost, 
za katero ne pričakujejo ni
kakršnega povračila. Ko pa 
stvari presojamo globlje, ni 
težko ugotoviti, da ima obsež
na dejavnost naše organizaci
je zelo dalekosežne koristi ne 
samo članstvo, ampak kar naj
širši krog prebivalstva.

Organizacija RK se vedno 
bolj prilagaja času, vedno

nejše organizirano in sistema
tično prizadevanje za široko 
socialno preventivo — in tudi 
tu člani v nekaterih krajevnih 
organizacijah RK že uspešno 
delajo.

Glede na to, da je življenj
ska doba našega prebivalstva 
daljša, so postali ostareli ljud
je družbeni problem, in to ta
ko v mestih, kjer se zaradi 
zaposlenosti družinskih članov 
spreminja način družinskega 
življenja, kakor na vasi, kjer 
do malega vsi mladi ljudje od
hajajo v mesta v industrijo in 
druge gospodarske panoge; ta
ko ostajajo ostareli ljudje sa
mi, brez prave pozornosti, ne
ge in oskrbe. Krajevne orga
nizacije so ponekod mnogo 
storile že s tem, da so opozar
jale na te probleme in tako 
pravilno usmerjale odnose nji
hove okolice do teh ljudi. Zla

Delavke in delavci iz Saturnusa so se tudi julija odzvali redni 
krvodajalski akciji

bolj gre v korak z novimi na
čeli naše družbe, v kateri naj 
bi bila SKRB ZA ČLOVEKA 
največja in najplemenitejša 
naloga. To nalogo naj bi ures
ničevala naša celotna ureditev, 
uresničevale pa naj bi jo pred
vsem vse naše družbene orga
nizacije.

Delovni programi organiza
cij RK ugotavljajo potrebe 
terena in jih s pomočjo osta
lih družbenih organizacij sku
šajo reševati ali pa jih posre
dujejo v rešitev pristojnim or
ganom.

Rdeči križ je lahko eden iz
med pobudnikov za koordini
rano delo v zdravstveni službi. 
Ce bo organizacija RK delova
la skladno na vseh področjih, 
bomo dobili koordinirano 
zdravstveno službo in bomo 
morda kmalu dosegli, da bo 
zdravstveno varstvo prevzelo 
vse tiste naloge, ki bi jih mo
ralo izvajati že sedaj. Na ta 
način bomo z manjšimi sred
stvi, z manj truda in napora 
bolje angažirali zdravstvene in 
družbene sodelavce, hitreje bo
do izvedeni programi in do
seženi cilji, ki si jih vsi želi
mo — zagotovitev zdravega in 
srečnega življenja vsakega po
sameznika.

Boj za zdravje je dolžnost 
vsakega zavednega človeka na
še skupnosti, tako kot je dolž
nost vsak drug boj, ki koristi 
človeku in njegovi sreči.

Vse to je skladno z načeli in 
dejavnostjo naše organizacije, 
ki osvaja najsodobnejše pogle
de na splošno skrb za zdravje 
človeka: preprečevanje nalez
ljivih bolezni — posebno tu
berkuloze, preprečevanje alko
holizma, asanacije zanemarje
nih in nerazvitih naselij, pri
zadevanje za zdravo prehrano, 
prostovoljno krvodajalstvo, 
varstvo otrok, skrb za starej
še, bolne in invalide itn.

še vedno je potrebna ma
terialna ali moralna pomoč 
človeku, ki je v stiski. To po
moč so ves čas dajale v veliki 
meri krajevne organizacije 
RK. Na sedanji stopnji druž
benega razvoja pa je še važ

sti v odročnih zaselkih je po
trebno misliti na sosedsko po
moč, povsod pa na primerni 
odnos, ki bo ostarelim v raz
vedrilo in jim hkrati utrdil za
vest, da niso izločeni iz do
ločene skupnosti.

Da bodo naši najstarejši in 
bolni imeli občutek in zavest, 
da so oskrbljeni in ne več

Najstarejša udeleženka dru
žabnega večera je bila 90-letna 
Ivanka Cotman. Prireditelji so 

ji poklonili majhno darilo

osamljeni in v bolezni prepu
ščeni sami sebi, je pri krajev
ni skupnosti ustanovljen ser
vis za laično nego bolnika na 
domu. Strokovnjaki za to služ
bo so bili usposobljeni na te
čaju, ki ga je vodilo izbrano 
osebje zdravstvenega doma 
dr. Miha Kamin-Moste in bo
do nudili vsem potrebnim pra
vilno osnovno nego in oskrbo, 
kar je vsekakor v veliko olaj
šanje prav teh, ki so bili do 
sedaj najbolj prizadeti in so 
bile njihove izjave čestokrat 
v celoti upravičene, češ sedaj, 
ko smo stari in nesposobni za 
delo, nas nihče več ne pozna. 
Vsem tem danes lahko reče
mo: »Družba na vas ni poza
bila, pomoč boste dobili, ka
dar jo boste potrebovali.«

Skrb za starejše in bolnike 
izhaja iz osnovnih načel orga
nizacije Rdečega križa, zato 
je ena najpomembnejših oblik 
njenega socialnega dela.
Nenehno sistematično sprem

ljanje družbeniih pojavov, or
ganiziranje pomožne socialno- 
zdravstvene službe, delo koor
dinacijskih komisij za social
no zdravstveno dejavnost, P0" 
vezava z družbenimi organiza
cijami in strokovnimi služba
mi in programiranje dela, vse 
to je najboljši porok, da bo
mo dosegli svoje cilje.

F. C.

Pred nedavnim je krajevna organizacija RK Kodeljevo Vf}~ 
redila družabni večer za vse prebivalec Kodeljevega, starejs® 
nad 70 let. V prvem delu tega večera so podmladkarji R _ 
osnovne šole Kette-Murn Izvajali kratek, toda prisrčen gla*' 
beni program, ki je izzval veliko navdušenje prisotnih.

Danes sl dal kri, |utrl |o boi potrebovali
Organizacija Rdečega križa, kateri je naša skupnost 

zaupala veliko nalogo — krvodajalsko akcijo — je do
segla lepe uspehe, saj so bile vsa leta krite potrebe po 
krvi. Ti uspehi so odraz naše celotne družbene dina
mike in odraz naglega razvoja zdravstvene službe, W 
pri sodobnem zdravljenju uporablja vedno več krvi-

Organizacija Rdečega križa se je vsa leta trudila, 
da med prebivalci dviga zdravstveno zavest. Pri tem 
lepo uspela.

Kljub precejšnjim pomislekom med delom stro
kovnjakov je na prostovoljno oddajo krvi lep odziv. 
Vsako leto se dvigajo prijave krvodajalcev. Globok® 
humano geslo RK: Danes si daroval svojo kri, jutri 
boš morda potreboval tujo! je naletela med našimi de
lovnimi ljudmi na odmev, ki Je v čast vsemu slovenske
mu narodu.

Po vsem tem lahko mirno trdimo, da bi z nekolik" 
širšo krvojcmalsko službo lahko še povečali količin® 
darovane krvi.

Vsakoletna prostovoljna krvodajalska akcija RK 
zavoda za transfuzijo krvi je ena najbolj humanih akcij 
in ljudje jo kot tako tudi čutijo.

Darovana kri je že mnogim družinam vrnila zdrav 
mater in zdravega otroka.

Kri je zdravilo, ki ga ne nadomesti noben tovar
niški izdelek.
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OT ^TT Jt TUT SLOVENSKI MLADINSKI V rllM KOŠARKARSKI PRVAK
Po 10 letih je zazevala v vitrinah ASK Olimpija občutna 

Praznina. Veliki pokal republiških prvakov se je preselil v 
roke večjih mojstrov — zasluženo tokrat v Moste.

Ekipa, ki je letos osvojila 
Prvenstvo, je začela pot k uspe
hu predlanskim. Se skoraj pio- 
hirji so na mladinskem prven- 
stvu zasedli 5. mesto; lani pa 
ze tretje. K ekipi sta pristo
pila le še Alič (prej Moste) in 
Modic (prej Ljubljana). Tako 
Je pripeljal do končnega cilja 
svoje varovance trener Marjan 
Slana, ki jih je naučil tudi 
košarkarskih korakov. Ta eki- 
P3 Je že dosegla prvi cilj. Pri
hodnje leto bodo vsi že člani, 
^Pet bodo na začetku nove 
Poti — da bi bila vsaj približ- 
ho tako uspešna!

S tem je tudi končano tre- 
nerjevo delo — naučil jih je 
Vsega, kar mladinci sploh zmo- 
16jo; sedaj jih prepušča tre- 
berju članov. Jeseni gre v 
Kojsko, ravno pravi čas.

Če hočemo povedati, da je 
kdo posebno zaslužen za ta 
dspoh, je to Marjan Slana. To 
jo prva generacija Slovanovih

igralcev, ki si ji je posvetil. 
Ne pa prva Meščanov. Vzpo
redno z mladinci trenira tudi
I. ekipo TVD Partizan Moste, 
ki je prvak v zahodni skupini
II. slovenske lige. Vendar o 
tem drugič. Slana bo v krat
kem diplomiral na gradbeni 
fakulteti, v ekipi našega seda
njega zveznega ligaša pa je 
najstarejši aktivni igralec, saj 
igra že skoraj 14 let. Znan je 
kot najbolj borben igralec slo
venske lige. Poročen in očka, 
jeseni gre na odsluženje voja
škega rbka.

Vprašali smo ga o njegovi 
ekipi.

»■Kako ste osvojili prven
stvo?«

»Finalna tekma je bila uži
tek za gledalce in strokovnja
ke. Olimpijo smo premagali 
zelo prepričljivo.«

»Zakaj ste zmagali?«
»Zaradi atletskih sposobno

sti. Čeprav manjši od nasprot

nikov, so naši pobrali vse žo
ge v obrambi: 4 igralci zabi
jejo žogo od zgoraj skozi 
obroč, vsi ostali pa skočijo do 
obroča.«

»Pa državno prvenstvo?«
»Olimpija je bila lani zad

nja, kaj boljšega se tudi mi ne 
nadejamo. Sicer bo šele sep
tembra, a ni pomoči. Premajh
ni so. Najvišji igralec je Sarič 
— 188 cm, povprečna višina je 
pod 180 cm. Vse ostale ekipe 
so daleč višje. Crvena zvezda 
ima povprečje nad 190 cm, 
igralec Pavlovič je dvometraš 
članske ekipe.«

»Sc ne da nadomestiti s teh
niko?«

»Ne. Zvezni kapetan za mla
dince je dejal, da je naša igra 
najlepša in tehnično najbolj 
dovršena v Jugoslaviji, toda 
kaj, če so ostali toliko višji.«

»Ali bo kateri mladinec do
bil mesto v članski ekipi, v 
zvezni ligi?«

»Da. Sarič, Alič in Logar, 
prav kmalu pa še Milenkovič, 
Modic, Lomšek in Jeric. Za za
ledje se ne bojimo, le da osta
nemo v zvezni ligi.«

zmagovalne ekipe: (na sliki stoje z leve na desno) Tomo Modic, 18 let, dijak, Aljoša Perdan, 
dii i Ljubo Milenkovič, 18 let, dijak, Slavko Sarič, 18 let, dijak, Janez Alič, 18 let,

kapetan ekipe, Metod laigar, 18 let, dijak, Dragan Arigler, 18 let, dijak, (čepijo): Bogdan 
msek, 18 let, vajenec, Borut Gržimič, 18 let, dijak, Boris Zajc, 17 let, dijak, Miro Kosin, 17

let, dijak, Stane Jerič, 18 let, vajenec

kr. enkrat se je tekmovanje
kvi-10 z zmag° Slovanovih igral 
i ^mikacije nesrečno zaključile za

.Katarina Palčič, dijaki- 
. Anica Urbančič, 

24 let; Zunanje

jgs rokometašice Slovana

?)<?tovo ie: zaslužijo, 
tarki ! P*1 Predstavimo: vra- 
^ let igralkl: Živa Melji,
^sIužk« ^akinJa in Fanl Kralj, 
ta Ka<5tnra’ 20 let- PivotL Me- 

kanJ;lic’ nsiužbenka, 26 let 
r6Wšeta2.1ekiPe; Silva Pod'

hJa, V :........ ......................

Sgj*« -..... HHI
?entka ->n ,ar.mka Meglič, štu- 
S^hja, i9Marija Arko, di- 
iNentk* £t: Drasa Stokelj, 
1štu(I,J0 let, Marta Ta- 
^arhov§e, ntka, 20 let, Marija 
„ že i-J ’ študentka, 20 let. 
£?- cluanbs0k.° jesen je bilo jas- 

'!0*^Iošeanke zopet 
° 50 se spomladi 

di *aciJe T pljučno na kva- 
aie^hske sw k(}t moSke. tu- 
kvii,8® niknuv nske ekiPe d°- 
Sm^kachol1 niso uspele na

& (v,edno zmaga 
Slovakih trkJe letos zmagal kvasovko trb°veljskl Rudar.
taff.tikacijahPaV trlkrat na
dQih«/Za dom ,^rikrat druge,

^ejh t^ačini- nikoli na terenu. Vprašanje

v ženski rokometni ligi 
igralk. In zopet enkrat so se 

slovensko ekipo. Tudi
ne bodo tekmovale v I. zvezni

drugega mesta nikoli ni bilo 
problem, vendar — le prvo 
mesto pomeni zvezno ligo.

Kapetan ekipe META KA
STELIC meni o svoji ekipi ta
kole:

»Ste izgubile voljo?«

»Ne, pač pa bomo začele po
vsem znova!«

»Bodo spremembe?«

»So že. Sonja Mrak bo za
čela zopet igrati košarko (ba
je pri Slovanu), Taljatova se 
po zaključku študija vrača v 
Tolmin, Urbančičeva in Pod- 
rebrškova pa ne mislita več 
nastopati. Zato bomo sestavili 
novo ekipo. Pa ne samo zato. 
Izkušnje treh kvalifikacij so: 
vedno smo bile fizično daleč 
najslabša ekipa, tehnično pa 
najboljša.«

»Hočeš reči, da tudi druge 
slovenske ekipe ne bi uspele?«

»Da. Bile smo fizično naj
močnejša ekipa v Sloveniji, 
tam pa...!«

TRENER CESNOVAR je 
prevzel ekipo takoj, ko se je 
vrnil iz vojske. O možnostih 
ekipe meni takole:

»Jedro moštva sestavljajo 
igralke, res predane rokome
tu. Te bodo še ostale. Iščemo 
le bombarderje.«

»Imate upanje, da jih boste 
dobiU?«

»Precej težko bo. Sedanja 
ekipa je izšla približno iz ene 
generacije. Takrat so dekleta 
na gimnaziji mnogo igrala ro
komet. Sedaj ni več tako. Prav 
zato bomo morali začeti tu. 
Ce bomo našli na gimnaziji 
dovolj deklet z veseljem do 
rokometa, bo šlo. Mislim seve
da na moščansko gimnazijo. 
Pa še to. Na osnovnih šolah 
imamo dobre igralce. Cez ne
kaj let bomo brez skrbi.«

TOREJ BREZ BOJAZNI. SLOVENSKIM PRVAKINJAM ZO
PET NAŠE PRISRČNE ČESTITKE. VERJAMEMO, NA NE 
ZADNJIC!

Atleti k a
ODLIČNI REZULTATI

2. KOLA OBČINSKEGA 
PRVENSTVA

Z 2. kolom spomladanskega 
dela občinske atletske pionir
ske lige se je končalo letošnje 
prvenstvo. Lanskoletni zmago
valec — ekipa osn. š. Vide Pre
gare — je morala spustiti na 
višja mesta kar dva konkuren
ta, ki sta šele po ogročenem 
in izenačenem boju odločala 
o vrstnem redu: 1. Kette-Murn,
2. Polje.

Rezultati II. kola:

PIONIRJI
tek na 60 m: 1. Bojan Štem- 

bal 7,7 sek.; 2. Ljubo Štembal 
7,7; 3. Ljubo Pangeršič 7,9 (vsi 
Polje); tek na 400 m: 1. Borut 
Lampič (KM) 60,2; 2. Tomaž 
Trtnik (P) 61,0; 3.-4. Jože Pa
ternoster (KM) in Tone Novak 
(P) 62,3; skok v višino: 1. Mat
jaž Vreš (KM) 155 cm; 2. 
Zdravko Toni (Sostro) 150 cm;
3. Franc Logar (KM) 135; skok 
v daljino: 1. Ljubo Štembal (P) 
500 cm; 2. Janez Trtnik (S) 440;
3. Igor Zlobec (KM) 438; met 
krogle: 1. Matjaž Vreš (KM) 
12,57 m; 2. Borut Lampič (KM) 
11,89; 3. Franc Žabjek (KM) 
10,64; štafeta 4 X 60 m: 1. Po
lje A 30,7 sek.; 2. Polje B 31,6; 
3. Kette-Murn 33,1.

PIONIRKE
tek na 60 m: 1. Anica Mam 

(P) 8,7; 2. Marija PeterUn (P) 
8,8; 3. Ingrid Toplišek (KM) 
9,1; tek na 300 m: 1. Sonja 
Konda (KM) 49,4; 2. Francka 
Ciuha (B) 50,4; 3. Tilka Liko
vič (P) 51,2; skok v višino 1. 
Cveta Hvala (K) 125: 2. Vera 
Bele (KM) in Jelka Cešnovar 
(P) 120; skok v daljino: 1. Ma
rija Zuljan (KM) 373; Saša Ko- 
šiček (KM) 377; 3. Branka Gole 
(KM) 362; met krogle: 1. Hele
na Zidan (S) 8,69; 2. Saša Je
reb (KM) 8,66; 3. Ladislava Me
den (P) 8,48; štafeta 4 X 60 m;
1. Kette-Mum 35,5; 2. Polje 
35,5.

V I. kolu je največ točk do
segla ekipa osn. š. Kette-Mum, 
in sicer 17.241, v II. kolu pa 
osn. š. Polje 20.152; Kette-Mum 
19.895, Sostro 11.979 in Vide 
Pregare 1778 točk.

Končni vrstni red je torej:
1. Kette-Mum 37.136 točk;
2. Polje 35.346 točk;
3. Vida Pregare 16.081 točk;
4. Sostro 11.979 točk.

Rokomet
Dne 14. junija je bilo v 

Ljubljani pionirsko prvenstvo 
Slovenije, na katerem so kot 
prvaki ljubljanskega okraja 
nastopili tudi rokometaši Slo
vana. Zal pa so fantje, ki so si
cer veljali za nesporne favori
te, zaradi neresnosti in pre
majhne požrtvovalnosti zapra
vili prvo mesto, ki bi jim sicer 
po znanju pripadlo. V opraviči
lo jim bodi le, da so že dalj ča
sa brez dobrega vratarja in pa 
da ni tekmovanja, v katerem 
bi lahko nastopali. Tako so na
stopili na slovenskem prven
stvu skoraj brez tekem za pri
prave, ker v ljubljanskem 
okraju ni lige niti za mladince, 
kaj šele za pionirje. To je bila 
prednost vseh ostiih ekip, kjer 
imajo urejena tekmovanja. Žal 
ima od vseh ljubljanskih in 
okoliških občin le naša občina 
svojo mladinsko in pionirsko 
ligo, ki pa lahko obstojata le 
za množičnost in izbor kvalite
te. Kaže pa, da se bo to v krat
kem uredilo.

Velja omeniti še najboljše 
Slovanove igralce: Tozon,
Windsehnurer, Bregar, Podre- 
nik, Kocjan in Tominc.

Poleg popularnega in v dr
žavnem merilu priznanega ba
linarskega kluba Polje delujeta 
sedaj v naši občini še 2 bali
narska kluba, in sicer BK Ke
mična tovarpa in BK Gradis 
OGP. Vsak ima približno 30 
članov, število pa se še veča.

KRATKE VESTI IZ ŠPORTA
Tudi letos je v vevškem ba

zenu (v organizaciji PK Slavi- 
je) plavalna šola pod vodstvom 
plavalnih učiteljev: Jančija
Gašperina, Vande Pedenk in 
Marjana Krevha. Zanimivost: 
letos je tudi tečaj za odrasle; 
zanj se je prijavilo — po be
sedah tov. Krevha — že 72 in
teresentov.

Za vsakoletno strelsko tek
movanje v Tjcntištu, ob oblet
nici bojev na Sutjeski, je bila 
kot predstavnik Slovenije letos 
določena ekipa 7 strelcev naše 
občine, kar je zanje lepo pri
znanje. Tja so odšli pod vod
stvom Staneta. Vršaja.

Hokejisti Slavije, mladinski 
državni prvaki, so že začeli s 
pripravami za novo sezono. 
Pravkar so pričeli s tako ime
novanim »suhim treningom«. 
To pomeni, da bodo imeli tre
ning brez ledu, sicer pa bo pre
cej »moker«, saj bodo morali
v tej vročini preliti precej zno
ja.

V novoustanovljenem šport
nem društvu Hrušica deluje za 
zdaj le strelska sekcija, kar pa 
je več kot premalo. Očividno 
jih je začetno navdušenje, da 
si bodo uredili igrišča za no
gomet, košarko in rokomet (za 
kar so imeli, no, in še imajo, 
vse materialne pogoje) minilo, 
pa je mladina zopet prepušče
na sama sebi.

IZ DELA Ob ZTK
Kot je znano, uvajamo v 

tel esno-kul turni organizaciji
enotne članske legitimacije. 
Korist tega bo predvsem v 
boljši evidenci članstva. Tako 
so nekateri, ki delujejo v več 
panogah in društvih, imeli tu
di več izkaznic, vsak pa ga je 
tudi štel za svojega člana, kar 
je končno razumljivo. Posledi
ca tega je bil absurd, da se ba-
vi s telesno kulturo v Jugosla
viji vsak četrti prebivalec, kar 
bi bil daleč najboljši evropski 
povpreček. Nove legitimacije 
so zelo lične in praktične. Vsa
ka fizična oseba bo imela le 
eno izkaznico, v katero bodo 
posamezna društva vpisovala 
svoje podatke, kjer bo pač član 
deloval.

Prve legitimacije v naši ob
čini so dobili strelci in balinar
ji klubov Gradis in Polje, prvo 
izkaznico pa je dvignil strelec 
Stanc Vrša j.

V balinarskem društvu Polje 
je vključenih nekaj športnikov, 
ki si jih res moramo postaviti 
za vzgled. To so Janez Ilc in 
Janez Vrbinc, ki imata oba že 
po 65 let in Jože Okretič, ki jih 
bo letos imel že 72. Vsi so Ak
tivni igralci, Jože p« celo funk
cionar pri tem klubu in še go
spodar TVD Partizan v Polju. 
Res posnemanja vredno! Pa 
tudi primer, kako še pozna leta 
ne morejo biti v oviro za šport
no delovanje.

TVD Partizan Moste je 
dobil novo vodstvo. Novi 
upravni odbor bo vodil Stane 
Perpar, vaditeljski zbor pa na
čelnik Jernej Kranjc in Maj
da Kocjančič. Gospodar pa bo 
še nadalje požrtvovalni Jaka 
Kandušar.

Pri Partizanu Moste je začela 
z delom tudi nova sekcija: od
bojkarji. Kar za dve ekipi jih 
je in z velikim uspehom sode
lujejo v občinski 'ligi. Manj pa 
je deklet in se morajo za zdaj 
vključiti kar v moško tekmo
vanje. Na zadnjih tekmah sta z 
uspehom Igrali v moški ekipi 
Nada Majcen in Sonja Virk. 
Seveda dekletajo upajo, da jih 
bo kmalu več kot za eno eki
po. Treninge imajo redno vsa
ko sredo ob 19. uri v telovadni
ci, vodi pa jih Herbert Jeglič.



MOSCANSKA SKUPNOST 12

Občinska konferenca ZKJ POTRJENI STATUTI
delovnih organizacij s področja šolstva, 

kulture in prosvete ter socialnega varstva
Občinska skupščina Ljubljana Moste-Polje jo na svoji 

20. seji, dno 26. junija 1964, poslušala poročilo komisijo za 
pregled statutov delovnih organizacij in na njen predlog potr
dila statute osnovnih šol Vido Pregarčeve, Kettoja-Muma, 
Polje, Sostro, Jarše, VI. gimnazije in Šolskega centra tiska in 
papirja.

Dalje je skupščina potrdila statute vzgojno-varstvenih za
vodov Angelce Ocepkove, Zelena jama, Kodeljevo, Jarše, Po
lje, Zalog in Vevče.

Skupščina je potrdila tudi statute Glasbene šole Moste- 
Polje, Ljudskih knjižnic Moste in Polje in Delavske univer
ze Moste.

Splošne ugotovitve ob potrjevanju teh statutov so na-

(Nadaljevanje s 3. strani) 
našali pristojnosti politične 
oblasti na samoupravne orga
ne in družbene organizacije. 
Aktivno sodelovanje občanov 
pri reševanju aktualnih vpra
šanj v komuni je nujno in ob
enem najmočnejše orožje pro
ti birokratizaciji občinske 
skupščine in njenih organov. 
Probleme, ki se pojavljajo, 
moramo reševati odvisno od 
vsebine in obsega problema 
tako široko, kot ta problem 
zahteva. Ne bi smeli dopušča
ti, da se reševanje obsežnih 
problemov omeji ali izolira sa
mo na ozko področje kraja, 
organizacije ali občine.

Občinska skupščina je s svo
jimi organi zelo živahno in 
aktivno delovala ter obravna
vala celo vrsto perečih prob
lemov. Gradivo s teh razprav 
pa se je premalo živo prena
šalo v delovne organizacije in 
med občane, zaradi česar tudi 
obratni vpliv ni bil dovolj mo
čan. Zato je potrebno vsestran
sko in sproti obveščati voliv
ce in se pri tem posluževati 
najsodobnejših tehničnih sred
stev in metod, ki bodo omo
gočala formiranje javnega 
mnenja. Zbori volivcev so več
krat površno pripravljeni in 
ne ustvarjajo potrebnega 
ozračja za sodelovanje in so
odločanje. To je eden izmed 
razlogov za slabo udeležbo 
na zborih volivcev, kar zmanj
šuje vpliv občanov in njiho
vih odločitev na delo odborni
kov in skupščine v celoti.

Tvorna zainteresiranost ob
čanov je odvisna od kvalitete 
dela SZDL, odbornikov, čla
nov svetov, kakor tudi od od
nosa skupščine in njene upra
ve do najrazličnejših pri
pomb, mnenj, zahtev in vpra
šanj, ki se postavljajo na 
zborih volivcev in drugih jav
nih tribunah.

Od tega, kako bomo reagi
rali na iniciativnost občanov, 
je odvisen občutek in prepri
čanje, da se ustavna pravica 
neposrednega odločanja o

družbenih zadevah uvaja v živ
ljenje. Zato je nujno, da ko
munisti aktivno politično de
lamo na tem področju in se 
bojujemo za realizacijo teh 
principov.

KOMUNISTI 
NAJ URESNIČUJEJO 

SVOJA STALIŠČA 
POVSOD TAM, KJER ŽIVE

IN DELAJO
Večkrat ugotavljamo, da 

krajevne organizacije SZDL, 
sindikalne podružnice, mladin
ske in druge organizacije niso 
aktivne in to stanje kritizi
ramo, namesto da bi kritizi
rali komuniste, ki so družbe- 
no-politično neaktivni in ne 
čutijo potrebe, da bi se kot 
člani teh organizacij zavzema
li za uresničevanje stališč ZK 
v praksi. Ti pojavi kažejo, da 
še vedno nismo v celoti obra
čunali s starimi metodami in 
oblikami dela, niti nismo do
volj poudarjali osebne odgo
vornosti in doslednosti komu
nistov pri delu v teh organi
zacijah.

Konferenca je opozorila tu
di na probleme dela z mla
dino. Mladinske organizacije 
delujejo često odmaknjeno od 
idejnih in družbeno-gospodar- 
skih problemov v gospodarski 
organizaciji ali komuni. Ce 
obstajajo zaradi tega tudi ne
gativni pojavi, jih ne smemo 
posploševati, pač pa se mora
mo zavedati odgovornosti ko
munistov za idejno oblikova
nje in formiranje mladih lju
di v kvalitetnejše osebnosti. 
Idejno oblikovanje človeka se 
mora začeti že v zgodnji mla
dosti in potem stalno ter si
stematično nadaljevati. Z mla
dino je treba delati povsod, 
kjer deluje. Njeno delo je tre
ba poglabljati v neposredni 
tok družbenega dogajanja, da 
bi si tako pridobila izkušnje 
in razvila sposobnosti za druž
beno dejavnost. To pa zahte
va tudi večjo materialno an
gažiranost družbenih sredstev 
na tem področju.

slednje:

Zgoraj imenovane delovne 
organizacije so imele pri nor
miranju splošnih samouprav
nih aktov manj izkušenj kot 
gospodarske organizacije in tu
di manj strokovno usposoblje
nega kadra. Kljub nekaterim 
težavam pa so predložile svoje 
samoupravne akte v splošnem 
roku za sprejem statutov. Zato 
gre precejšnja zasluga tudi ko
misiji za pregled statutov, ki ni 
varčevala z nasveti in s pomoč
jo pri izdelavi samoupravnih 
aktov teh delovnih organizacij.

V statutih šol so morda pre
več nadrobno obdelane in na
štete delovne naloge in organi
zacijska struktura, v manjši 
meri pa delo in pristojnosti or
ganov upravljanja, predvsem 
pa problematika delitve in 
medsebojnih delovnih razme
rij. Komisija ni mogla ugoto
viti nekih izvirnih samouprav
nih oblik, čeprav dajejo ustav
na načela dovolj podlage za to.

Znano je, da so sredstva de
lovnih organizacij s področja 
družbenih služb premajhna.

Statuti teh delovnih organizacij 
obdelujejo financiranje' svojih 
dejavnosti, delitev dohodka in 
osebnih dohodkov zelo splošno. 
Ta usmerjenost je razumljiva:

1. ker je financiranje njiho
vih dejavnosti pavšalno dolo
čeno in ni vezano na program 
in realizacijo programa;

2. ker so sredstva teh delov
nih organizacij tako majhna, 
da komaj omogočajo delitev 
osebnih dohodkov, ki bi bili so
razmerni osebnim dohodkom v 
drugih dejavnostih;

3. ker za kvalitetnejše delo 
teh delovnih organizacij zmanj
ka potrebnih materialnih sred
stev.

Jasno je torej, da statuti de
lovnih organizacij s tega pod
ročja ne morejo normirati na
čel, ki bi omogočala razširjeno 
dejavnost in stimulativno de
litev osebnih dohodkov tako, 
kot je zaželeno. Zato je razum
ljivo, da ustavno načelo o de
litvi po delu nikakor ne more 
priti do izraza, čeprav je for
malno v statutih uveljavljeno.

NOVI SKLEPI
skupščine komunalne skupnosti 

zavarovancev Ljubljana 
Moste-Polje

Ob Izdelavi finančnega načrta 
komunalne skupnosti zavarovancev 
Moste-Polje-Lltija je bilo ugotov
ljeno, da bo komunalna skupnost 
začela poslovno leto z že planirano 
izgubo okoli 67 milijonov, kolikor 
bi minimalno skušala zadostlU že
ljam zdravstvenih zavodov ter v 
celoU potrditi njihove programe 
dela.

Zato se Je na predlog skupščin
skih odborov za zdravstvo In fi
nance sestal v naši občini politič
ni aktiv, ki je o takem stanju te
meljito razpravljal. V razpravi je 
bilo ugotovljeno, da finančni pro
gram komunalne skupnosti nika
kor ne sme biti tako sestavljen W 
sprejet, da bi že v začetku poslov
nega leta Izkazoval izgubo, katero 
mora skupnost ob zaključku po
slovnega lela pokriti. V tem prime
ru bi ostajala edina možnost krit
ja s predpisovanjem izrednega pri
spevka v breme slehernega posa
meznika, kar pa bi imelo za posle
dico veliko negodovanje v občini.

Da bi se izognili takemu stanju, 
je bil finančni načrt korigiran ta
ko, da ne Izkazuje planirane izgu
be. To Je bilo mogoče doseči £ 
manjšo korekturo v programih 
zdravstvenih zavodov v naših obči
nah in s predpisom maksimalnega 
osnovnega in dodatnega prispevka.

Skupščina komunalne skupnosti 
zavarovancev Moste-Polje-Litija Je 
na svoji redni seji sprejela sklep, 
da se predpiše za Izvajanje zdrav
stvenega zavarovanja na območju 
komunalne skupnosti osnovni ph' 
spevek v višini 8 K, od osnov, ki 80 
predpisane za obračunavanje pr*' 
spevkov za socialno zavarovanje.

Prav tako je bil sprejet sklep, da 
se letno povprečje stroškov 
zdravstveno zavarovanje na območ
ju komunalne skupnosti Moste-P0" 
Ije-Litlja določi na 30.000 dinarjev 
na zavarovanca, kar znaša v pov
prečju 25 % dodatnega prispevK* 
od osnovnega prispevka.

Omenjena sklepa Je občlnsk® 
skupščina Ljubljana Moste-PoUa 
potrdila.NEPRESTAN BOJ V IZMENJAVI MNENJ IN ZA NAJREVO- 

LUCIONARNEJSO ODLOČITEV — POGOJ NADALJNJE
GA RAZVOJA

To so razen nekaterih manjših glavne slabosti statutov 
delovnih organizacij s področja šolstva, kulture in prosvete ter 
socialnega varstva. Ugotoviti pa moramo, da pomenijo ti sta
tuti velik korak naprej, saj zagotavljajo normalno funkcioni
ranje organov upravljanja v teh službah in jih je zaradi tega 
skupščina tudi potrdila.

Uresničevanje vloge Zveze komunistov in njenih nalog na 
današnji stopnji družbenega razvoja je vedno težje. Ta vloga 
ni v komandiranju, temveč v prepričevanju, neprestanem 
odpiranju problemov, razreševanju družbenih protislovij ter 
sproščanju iniciative delovnih ljudi. Taka vloga pa zahteva 
idejno-politično znanje in zrelost ter neprestano soočanje in 
povezovanje tega znanja s prakso. Za politično in družbeno
ekonomsko izobraževanje članstva pa smo doslej premalo 
skrbeli in večkrat do tega področja izobraževanja ni bilo 
razumevanja.

Politične šole, tečaje, seminarje, predavanja in individual
ni študij, ki naj bo prilagojen potrebam komunistov, moramo 
tretirati kot osnovni pogoj za uspešno delo.

Reševanje naštetih in drugih problemov pa zahteva bolj 
načrtno in kontinuirano krepitev Zveze komunistov ter iska
nje boljših organizacijskih oblik in metod dela, kajti hitre 
družbene spremembe zahtevajo od Zveze komunistov, da je 
gibčna, ustvarjalna in prilagojena pogojem, v katerih deluje.

MED DVEMA OGNJEMA
Drugi občinski polfinale v 

prvenstvu med dvema ognje
ma je {»tekal v dveh skupinah. 
V prvi skupini, ki je tekmova
la na Prežganju, je bil vrstni 
red naslednji:

1. Prežganje;
2. Janče;
3. Besnica.
Druga skupina, ki je tekmo

vala v Polju, pa se je razvrsti
la takole:

1. Zadobrova;
2. Polje;
3. Zalog;
4. Dolsko.

Razprava o problemih sezonskih delavcev

PONATISKUJEMO IZ TOVARNIŠKIH GLASIL ★ PONATISKUJEMO IZ TOVARNIŠKI

Partizansko srečanje v Bistri pri Vrhniki
Pred nedavnim je bil v Bi

stri pri Vrhniki sestanek vseh 
borcev NOV, ki so zaposleni v 
živilskem kombinatu žito.

Na sestanku je bilo pred
vsem govora o družbenem 
standardu, medsebojnih odno
sih, o volitvah v organe de
lavskega samoupravljanja in 
družbeno-politični aktivnosti 
borcev.

Razprava je potekala v pri
jetnem in tovariškem vzdušju. 
Največ je bilo govora okrog 
stanovanjske in personalne 
problematike In o medseboj
nih odnosih.

Iz razprave je bilo moči 
ugotoviti, da v kombinatu ni 
posebno perečih problemov 
borcev in da sta le dva borca, 
ki še nimata urejenega stano
vanja od teh je eden iz EE 
Pekama, ki je bila pripojena 
h kombinatu v letu 1963, eden 
pa je nastopil delovno razmer
je tudi leta 1963.

Ugotovljeno je bilo tudi to, 
da s strani borcev ni bilo ved
no zadovoljivega sodelovanja 
pri družbeno-političnem delu, 
zaradi česar bo potrebno v 
bodoče sodelovanje izboljšati.

Po končani razpravi so bili 
med drugimi sprejeti nasled
nji zaključki, ki bodo predlo
ženi v reševanje organom 
upravljanja:

1. tiste borce, ki še nimajo 
urejenega stanovanja, je treba 
dati na prioritetno listo sta
novanjske komisije pri osred
njem delavskem svetu in jih 
po možnosti rešiti v letu 1964;

2. osrednjemu delavskemu 
svetu bo predloženo, naj za 
borce, ki so zaposleni v kom
binatu žito in jim je bilo s 
strani kombinata dodeljeno 
stanovanje, sprejme sklep, da 
jim stanovanje v vsakem pri
meru ostane, ne glede na pre
nehanje delovnega razmerja, 
upokojitve itn.

Borci so enoglasno sprejeli 
te predloge z željo, da o njih 
razpravljajo organi delavske
ga samoupravljanja in sprej
mejo ustrezne sklepe.

V popoldanskem delu pa je 
čas potekal v petju partizan
skih pesmi in obujanju spomi
nov na težke, a slavne čase 
in dogodke iz narodnoosvobo
dilnega boja. Slavko Puš

(Nadaljevanje s 1. strani)
jenem in zamazanem prostoru 
pazil na red. (Nihče se n. pr. v 
lepo urejenem lokalu ne spom
ni na to, da bi metal cigaretne 
ogorke po tleh, kar je v neure
jenem, zamazanem lokalu sko
raj pravilo. To verjetno delajo 
tudi tisti, ki vidijo vzrok nere
da samo pri delavcih.) Cim- 
prej bo treba uresničiti sklep 
o prepovedi postavljanje le
senih bivališč za delavce. V 
bodoče naj se predvsem v več
jih kompleksnih gradnjah, za 
katere je že- tako čas, da jih 
organiziramo, zgradijo zidani 
objekti za stanovanje delavcev, 
ki se bodo po zaključku del in 
izselitvi delavcev lahko upo
rabljali za druge namene.
Po drugi strani pa poglejmo, 
kakšen je naš odnos do delav
cev, ki prebivajo v barakah. 
Čestokrat jih zapostavljamo, z 
njimi ne iščemo stikov ali se 
jih celo izogibamo in imamo o

njih slabo mnenje. Nikdar P® 
se pri tem ne zamislimo, kakš
ni bi bili mi, če bi živeli v n P'
hovih pogojih. Enakopravn
jih moramo Vključiti v svoj 
sredino in jim s tem poma^ 
ti, da se bodo čimprej Prlr^ 
godili novemu okolju, ki se <- 
stokrat zelo razlikuje od tist 
ga, v katerem so živeli prej- 

Zato je izredno važen pfo^. 
prilagajanja delavcev novem 
življenju. Da bo vživljanje 
novo okolje čim krajše, je 
no potrebno, da delovne ortPT 
nizacije, zlasti strokovne sW 
be, pomagajo delavcem v m 
hovih začetnih težavah, da J 
poleg urejenega življenja ^ 
dijo možnosti za izobraževan-1 
in pridobitev kvalifika^J 
Prav tako ne smemo zanenp ^ 
jati njihovega kulturnega ' 
Ijenja in vključevanja v or»" 
ne upravljanja in voC%a- 
Idružbeno-političnih organ* 
cij.

Delovne organizacije, organi upravljanja in clružlicnj^’^ 
Ulične organizacije so dolžne skrbeti za izboljšanje h. ‘ [if 
delovnih pogojev, slabih stanovanjskih prilik in (>I~
svojih delavcev. To bodo dosegle s tem, da bodo z bolj*® 
ganizacijo dela, povečano mehanizacijo in vsebinsko, n .j^. 
mo terminološko, odpravile pojem »sezonske delovne

Nove knjige v Ljudski knjižnici
(Nadaljevanje s 4. strani)

Poslednji Stdpančlčl: Milica Ostrov
ska: Sllvlra Tomaslni; Partizani u 
anegdotama; Mile Pavlin: Čigav sl; 
Pesem borb In zmag: Mica Petrič: 
Slovensko esperantski slovar: Bo
jan Pisk: Upadla gladina; Radko 
Polič: Partizanski obiski; Mlchele 
Prlsco: Zgledna gospa; Prvi Junij 
1924 v Trbovljah: Kočo Racin: Poe
zija 1 proza: Rihard Jakopič v be
sedi; Plerre Rousseau: Zgodovina 
znanosti. Zgodovina prihodnosti;

Slovenska modema umetnost; Slo
venski lesorez; Aleksander Solže- 
nlcin: En dan Ivana Denlsoviča; 
Janez Stanovnik: Dežele v razvo
ju v svetovnem gospodarstvu: Ml- 
rlam Steiner: Vojak z zlatimi gum
bi; Drago Suhi: Peti bataljon; Ksa- 
ver Sandor-Dalskl: Janko Borisla- 
vlč: Prlpovijestl 1 lirsko mlnljatu- 
re. Pod starim krovovlma. Prlpovl- 
jesti. U noči. Za moj životopls; 
Antun Branko Simič: Pjesme 1 
proza; Marija Stancar: Glej člo

vek: Mario Tobino: Ilega18’ (gl. 
Treslč-Pavlčlč: Pjesme, 1111',jar:
Katarina Zrinjska; Marjan 
Indljancl, gusarji In detektiv^ ^ 
rard Walter: Kartagina Ih hi ^ 
nec; Herbert George 'Vc'1gp0ir>1' 
sovnl stroj; Milan Vidmar- 
ni. 1., 2. del; Vladimir vldr'.'gio«1* 
me; Vletnameslsche Mal01'1’ - 
WUson; Mož v sivi flanel«84 
ki; Marija Vogrič: LjudJ0 ^ p(o' 
ostali; Stanko Vraz: poezU8 
za.


